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UUUUVVVVOOOODDDDNNNNIIIIKKKK
Lijepo pi{e u Rezoluciji Spoljno-

politi~kog odbora Evropskog parla-
menta - omogu}ite investitorima iz
zemalja ~lanica Evropske unije da pod
ravnopravnim uslovima ula`u u Crnu
Goru. Ali, i pratite tokove novca u
pokretnu i nepokretnu imovinu u
skladu sa mehanizmima i procedura-
ma EU. Nijednom rije~ju nije tu
pomenut kontroverzni ruski kapital
koji je preplavio Crnu Goru, ali je
jasno da su ba{ na njega mislili autori
Rezolucije. Usvojena je jednoglasno u
Spoljnopoliti~kom odboru, a nema
sumnje da }e pro}i i na plenarnoj
sjednici Evropskog parlamenta sredi-
nom novembra. Tako|e, iz Brisela
o~ekuju da }e crnogorsko tr`i{te
po~eti da funkcioni{e po principima
slobodne konkurencije. Slu~ajno ili ne,
Rezolucija se usvaja ba{ kada Crna
Gora dobija novu vladu, a budu}i
premijer se suo~ava sa izazovima od
~ijeg }e rje{avanja zavisiti dalji imid`
Crne Gore.

Nekada mala republika sklona
{vercerskoj ekonomiji sada treba da
poka`e da li }e prerasti u omiljenu
destinaciju ruskih tajkuna na Medite-
ranu, {to podrazumijeva koruptivnu
vlast ili }e postati ozbiljna dr`ava sa
uspostavljenom vladavinom prava.
Odnosno, da li }e za po~etak makar
dati znak da kre}e u obra~un sa
korupcijom i organizovanim krimi-
nalom, koji je, kako pi{e u ranijim
dokumentima Evropske komisije,
povezan sa djelovima vlasti. 

Deklarativno, i stara i nova Vlada,
s obzirom da je ~ine iste partije, imaju
isti cilj - evroatlantske integracije.
Sada treba da poka`u da li to {to
pri~aju zaista i misle.           NN..RR..    

I A K O   ] E   P R E G O V O R I   B I T I   O K O N ^ A N I   U   D E C E M B R U ,
N A   P O T P I S I V A N J E   S P O R A Z U M A   O   S T A B I L I Z A C I J I   I
P R I D R U @ I V A N J U   ^ E K A ] E   S E   N E K O L I K O   M J E S E C I

SSSSPP  ppoo~~iinnjjee  ddaa  ssee  pprriimmjjeennjjuujjee  tteekk  oodd  22000077..
Iako }e pregovori sa Evropskom
komisijom o Sporazumu o stabilizaciji

i pridru`ivanju (SSP) biti formalno
okon~ani u decembru, njegovo potpisi-
vanje (zbog uobi~ajenih tehni~kih
razloga) o~ekuje se u drugom kvartalu
2007. godine.

Ovaj Sporazum, ina~e prva ste-
penica na putu ka eventualnom
~lanstvu u EU i kojim se uspostavljaju
rokovi za postepenu harmonizaciju
crnogorskih sa propisima EU u svim
oblastima, te otvara tr`i{te EU za
proizvode iz Crne Gore koji zadovo-
ljavaju evropske standarde, }e biti
parafiran u decembru. Nakon toga sli-
jedi pravno-tehni~ka redakcija teksta i
aneksa, te prevo|enje na jezike svih
~lanica EU kako bi ga svih 25 ~lanica
EU verifikovale u svojim parlamentima. 

Po{to to uradi i Skup{tina
Republike Crne Gore, SSP mo`e biti
potpisan, a zatim i definisan plan nje-
govog sprovo|enja kojim se odre|uje
rok u kojem }e se crnogorsko tr`i{te
postepeno otvarati za robe iz EU tako
{to }e biti ukinute carinske barijere. 

Taj rok je za Hrvatsku {est, a za
Makedoniju deset godina. ^im na snagu
stupi Privremeni sporazum, {to se
obi~no de{ava nekoliko mjeseci nakon
potpisivanja SSP-a, crnogorski proizvo-
|a~i koji ispunjavaju tehnolo{ke stan-
darde EU mo}i }e svoju robu bez ca-
rinskih barijera izvoziti na tr`i{te EU. To
bi se, prema dosada{njim iskustvima
Hrvatske, Makedonije i Albanije, moglo
dogoditi u drugoj polovini 2007. godine.

Ministarka za ekonomske odnose
sa inostranstvom i evropske integracije
prof. dr Gordana  \urovi} je kazala da
}e pregovori o SSP-u, kao {to je i
najavljeno, biti zavr{eni u decembru, a
da su sve drugo tehni~ke stvari koje ne
zavise od Crne Gore.

"Izme|u parafiranja do potpisivan-
ja ima najmanje dva mjeseca. Nema tu
ni~eg novog {to se ti~e Crne Gore jer
je ista procedura va`ila i za Hrvatsku,
Makedoniju i Albaniju", podsjetila je
ministarka \urovi}.

Iz njenog Ministarstva ranije je
saop{teno da je na sastanku Komisije za
koordinaciju pristupanja EU, ministarka
upoznala ~lanove sa izmjenama kalen-
dara pregovora o SSP-u koji je
predlo`ila Evropska komisija i koji pred-
vi|a da se ~etvrta runda pregovora odr`i
8. novembra ove godine u Podgorici.

"Nadalje, 14. novembra ove go-
dine delegacija Vlade Republike Crne
Gore treba ponovo da posjeti Brisel
radi razgovora o ekonomsko-finansi-
jskim aspektima Sporazuma. Peta,
tehni~ka runda pregovora, planira se za
30. novembar i 1. decembar ove
godine, kada }e se odr`ati i novi sas-
tanak Unaprije|enog stalnog dijaloga",
pi{e u saop{tenju.

Napominje se da se kona~na, poli-
ti~ka runda pregovora planira za 18.
decembar 2006. godine "...~ijom
uspje{nom realizacijom se pregovori
zavr{avaju i sti~u uslovi za parafiranje
Sporazuma".

U saop{tenju se isti~e da je na
Komisiji dogovoreno da ~lanovi
Komisije, predstavnici svih resora,
odmah pristupe izradi Akcionog plana
za ja~anje administrativnih kapaciteta
"...koji }e prihvatiti Vlada i tokom
sljede}ih rundi pregovora prezentirati
predstavnicima Evropske komisije".

N.R.
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Uprkos ustaljenom vje-
rovanju da }e broj

zapo{ljenih u crnogorskoj
administraciji smanjivati
kako ona bude napre-
dovala ka Evropskoj uniji,
praksa novih ~lanica ili
onih dr`ava koje su bli`e
Briselu pokazuju suprotno.

Sve te zemlje morale
su pove}ati broj zapo-
{ljenih u dr`avnoj upravi
uglavnom zbog zahtjeva
koji proisti~u iz evropskog
zakonodavstva za formi-
ranjem novih institucija. 

Prilikom ulaska u EU,
Slovenija je imala hiljadu
vi{e zapo{ljenih u admini-
straciji nego na po~etku
procesa pridru`ivanja. U
me|uvremenu, izdvajanja
iz bud`eta za zarade ad-
ministracije u ovoj dr`avi
su  porasla za 1 %

Crna Gora }e sigurno
morati da pove}a broj
administrativnih radnika iz najmanje
dva razloga. Kao prvo, tu je prim-
jena evropskih standarda koje pred-

vi|aju otvaranje potpuno novih
institucija koje crnogorsko zako-
nodavstvo do sada nije poznavalo. 

Tako je vjerovatno
osnivanje Uprave za igre
na sre}u ili za osiguranje.
Ona }e najvjerovatnije
raditi pod okriljem Mi-
nistarstva finansija, a sas-
vim je sigurno da to zna~i
i otvaranje nekoliko novih
radnih mjesta. 

Crna Gora je zbog
primjene evropskog zako-
nodavstva i do sada otvo-
rila odre|en broj novih
institucija, kao {to su
Komisija za utvr|ivanje
konflikta interesa, Za{titnik
ljudskih prava i sloboda...

^injenica je da za
neke od tih institucije nije
morala otvarati radna
mjesta za nove ljude.
Najbolji primjer za to je
nekada{nje Ministarstvo
unutra{njih poslova ~ijom
su transformacijom, u
skladu sa novim zakon-
skim propisima, su nastale

prakti~no tri nove institucije -
Uprava policije, Agencija za naci-
onalnu bezbjednost i Ministarstvo
unutra{njih poslova.

Drugi razlog zbog kojeg je za
o~ekivati pove}anje broja zapo-
{ljenih u dr`avnoj upravi le`i u
~injenici da }e Crna Gora, nakon
obnove nezavisnosti, morati da
formira institucije koje su postojale
samo na nivou dr`avne zajednice
SCG, poput Zavoda za patente, a
bez kojih se opet ne mo`e u
dru{tvo dvadesetpetorice.

Ako se zahtjevi za uvo|enjem

U S K L A \ I V A N J E   C R N O G O R S K I H   P R O P I S A   S A   P R O P I S I M A   E U   M O @ E   D A   D O V E D E   D O
P O V E ] A N J A   B R O J A   Z A P O [ L J E N I H   U   D R @ A V N O J   A D M I N I S T R A C I J I

Crna  Gora  u  procjepu  izme|u  zahtjeva
MMF-aa,  Svjetske  banke  i  Evropske  unije

Crna Gora trenutno ima 107 organa dr`avne uprave. "[to se ti~e broja za-
po{ljenih u dr`avnoj upravi on iznosi oko 10 000. U taj broj ulaze i

zapo{ljeni u MUP- u, ali prema najavama koje imamo mislimo da }e se znat-
no smanjiti broj uniformisanih lica" navela je Svetlana Vukovi}. 

Prema standardima EU na 1 000 stanovnika dolazi 3 do 4 policajca, a to
zna~i da }e Crna Gora broj upo{ljenih u ovom sektoru morati da smanji na
1500 do najvi{e 1800.

DDDDEEEESSSSEEEETTTT    HHHHIIIILLLLJJJJAAAADDDDAAAA    ZZZZAAAAPPPPOOOO[[[[LLLLJJJJEEEENNNNIIIIHHHH
UUUU    111100007777    DDDDRRRR@@@@AAAAVVVVNNNNIIIIHHHH    OOOORRRRGGGGAAAANNNNAAAA



novih institucija ukrste sa vi{ego-
di{njim insistiranjem Me|unarodnog
monetarnog fonda i Svjetske banke
na smanjenju broja zapo{ljenih u
dr`avnoj upravi, onda je jasno da je
pred kreatorima crnogorske dr`avne
politike veliki izazov - potrebno je
stvoriti relativno malobrojnu i
veoma efikasnu administraciju.

Problem dobija na zna~aju ako
se tome doda da je Evropska
komisija prepoznala administrativne
kapacitete Crne Gore kao, ako ne
najlo{iju, onda sigurno jednu od
lo{ijih karika, u lancu uslova za
napredovanje ka EU. Predstavnik

Evropske komisije u Crnoj Gori
MMaarrttiinn  HHaarrvveeyy nedavno je kazao da
}e ta institucija i u novom
godi{njem Izvje{taja o napretku
Crne Gore u procesu pridru`ivanja
biti "skoncentrisana" na njene
administrativne kapacitete. 

Direkortorka Uprave za obuku
kadrova SSvveettllaannaa  VVuukkoovvii}} ka`e da
pove}anje broja institucija "ne
pove}ava znatno ukupan broj
zapo{ljenih" u dr`avnoj upravi jer se
oni u najve}em dijelu oni regrutuju
samog sistema uprave. 

"Crnogorska Vlada zapo~ela je
sa reformom dr`avne uprave 2003.
godine kada je donijela Strategiju
reforme dr`avne uprave i na osnovu
nje 2004. godine donijela niz
zakona koji su usagla{eni sa stan-
dardima EU i predstavljaju bitnu
pretpostavku za evroatlanske inte-
gracije. Novi propisi pretpostavljaju
nove standarde i procedure tako da

se u fazi primjene pristupilo izradi
novih podzakonskih akata i osni-
vanju novih institucija. U protekle
dvije godine, osnovane su Dr`avna
revizorska institucija, Komisija za
utvr|ivanje konflika interesa, Fond
za obe{te}enje, Uprava za vode,
Agencija za duvan, Zavod za mete-
orologiju, Uprava za lijekove,
Direkcija za saobra}aj, Komisija za
javne nabavke, Uprava policije,
Agencija za nacionalnu bezbjed-
nost, Upravni sud, Za{titnik ljudskih
prava i sloboda, Apelacioni sud i
planira se osnivanje jo{ nekoliko
institucija. Pove}anje broja instituci-
ja ne pove}ava znatno ukupan broj
zapo{ljenih u dr`avnoj upravi jer
najve}i broj se regrutuje iz samog
sistema dr`avne uprave, bilo pre-
raspodjelom iz organa u organ
putem novog instituta internog
oglasa ili preno{enjem dijela poslo-
va iz postoje}ih organa na nove",
objasnila je direktorka Vukovi}. 

Ona je dodala da se broj
zapo{ljenih u novim organima
pa`ljivo planira.

"Pri tome koriste se standardi
zemalja EU. Kao primjer koji se
trenutno realizuje mogu da nave-
dem izradu pravilnika o sistemati-
zaciji Uprave policije", kazala je
Vukovi}.

Uprava za kadrove, prema
njenim rije~ima, realizuje nekoliko
zna~ajnih projekata koji su usm-
jereni upravo na ja~anju adminis-
trativnih kapaciteta.

"Tu prije svega mislim na
uspostavljanje Centralne kadrovske
evidencije kojom }e biti obuhva}eni
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Evropski zvani~nik koji je `elio da ostane anoniman kazao je da je "politi~ko
pitanje" da li }e biti vi{e ili manje zapo{ljenih u crnogorskoj administraciji

kako bude napredovala na putu ka EU.
"Pravo pitanje je koji je to obim administracije koji je optimalan za dr`avu

veli~ine Crne Gore. To mora biti finansijski odr`iva administracija, efikasna i
dovoljna da zavr{i sve poslove", naglasio je zvani~nik EU koji se bavi pitanji-

ma administrativnih kapaciteta.

PPOOLLIITTII ^̂KKOO    PPIITTAANNJJEE

Tanja Mi{~evi} je procijenila da bi Crna Gora na poslovima evropskih inte-
gracija trebala da uklju~i 300 do 350 ljudi.
"Ono {to je problem za Crnu Goru u procesu evropskih integracija je da

morate imate odre|en broj ljudi potreban da se uradi posao iz te oblasti, bez
obzira na veli~inu dr`ave. To je veliko optere}enje u uslovima kada imate
ograni~enja broja ljudi koje vam name}u neke druge institucije. Tako|e, i u
Srbiji se suo~avamo sa tim problemom. U ovom momentu, ako ulkju~imo i
na{u misiju u Briselu, imamo 300 do 350 ljudi uklju~enih u poslove evropskih
integracija. To je otprilike jedan realan broj ljudi koji omogu}uje da dr`ava
napreduje u procesu evropskih integracija. Iako moramo imati na umu da je
Srbija i njena administracija ve}a, mislim da i Crna Gora mora do}i na taj broj",
kazala je Mi{~evi}. 

Ona je dodala da zna koliko Crna Gora ima kvalitetnih kadrova jer "smo
zajedno radili do prije par mjeseci".

NNAA    PPOOSSLLOOVVIIMMAA    IINNTTEEGGRRAACCII JJAA    
AANNGGAA@@OOVVAATTII    330000    DDOO    335500    LLJJUUDDII

Svetlana  Vukovi}
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svi zapo{ljeni u organima dr`avne
uprave, zatim uspostavljanje perma-
nentnog osposobljavanja zapo{ljenih
u dr`avnoj upravi, te ustanovljavan-
je metodologije za izradu standard-
izovanih akata o sistematizacizaciji",
kazala je direktorka Uprave za
obuku kadrova.

Upitane kako iza|i u susret
zahtjevima MMF-a i Svjetske banke
da se smanji broj zapo{ljenih u
administraciji, sa jedne strane, i
zahtjevu da se osnuju nove institu-
cije koje su prakti~no zadu`ene za
primjenu evropskog zakonodavstva,
sa druge strane, direktorka Vukovi}
i {efica Kancelarije za pridru`ivanje
EU u Vladi Srbije dr TTaannjjaa  MMii{{~~eevvii}}
jednoglasno ka`u da rje{enje treba
tra`iti u racionalizaciji. 

Mi{~evi} navodi da je potrebno
napraviti analizu sa kakvim kadrovi-
ma Crna Gora raspola`e, {to su pri-
oriteti i koji to ljudi zapo{ljeni u
administraciji predstavljaju vi{ak. 

"To je jedan vrlo ozbiljan posao
koji uvijek treba da radi neko sa
strane, dakle ne neko doma}e
administrativno tijelo. Na osnovu
strukturne analize funkcionisanja
svakog organa uprave i svakog
ministarstva, potrebno je da to stra-
no tijelo ka`e koliko zapo{ljenih
predstavlja vi{ak. Ovi koji su pre-
ostali su dobri, njih treba da
dou~ite ili ne, a za razliku onih koji

su otpu{teni primite ljude onog
kapaciteta i onaj kadar koji je
najbolji. Dakle, racionalizacija je
klju~ za taj problem", navela je
Mi{~evi}.

Vukovi} ka`e da je prije svega
potrebno stvoriti racionalnu dr`avnu
upravu, ali ne kroz smanjenje broja
zapo{ljenih, ve} kroz otvaranje
zakonom utvr|enih procedura i
uslova koji }e omogu}iti da dr`avna
uprava postane profesionalna, de-
politizovana, efikasna i ekonomi~na. 

"Sada, da bi se odgovorilo ovom
zahtjevu treba osposobiti postoje}e
kadrove kroz uspostavljanje sistema
permanentnog usavr{avanja prema
programima ura|enim u skladu sa
nau~nim metodama, pratiti njihov
rad kroz godi{nje ocjene o radu,
uspostaviti odgovaraju}i sistem
odgovornosti, kao i kod novih za-
po{ljavanja i dalje po{tovati sistem
javnog ogla{avanja i tako omogu}iti
transparentnost i jednaku dostupnost
svim zainteresovanim koji `ele da se
zaposle u dr`avnoj upravi", ka`e
Vukovi}.

I sami briselski birokratski
aparat na prvi pogled djeluje glo-
mazno. Primjera radi samo broj
zapo{ljenih prevodilaca u Evropskoj
komisiji mjeri se hiljadama. Sa
druge strane, treba imati u vidu
~injenicu da je vi{e zapo{ljenih u
gradskoj upravi Pariza nego u
~itavoj Evropskoj komisiji. 

Tanja Mi{~evi} ka`e da nije rije~
uvijek o broju ljudi koji mora obav-
ljati odre|ene administrativne po-
slove, "…ve} o njihovom kvalitetu".

VVllaaddaann  @@UUGGII]]

Tanja Mi{~evi} je navela da se sa problemom administrativnih kapaciteta
suo~avaju ne samo Crna Gora i Srbija, ve} i dr`ave nove ~lanice EU, te Bu-

garska i Rumunija koje }e 1. januara sljede}e godine postati ~lanice EU.
"Ljudi koje rade u oblasti evropskih integracija su uglavnom administrati-

vna elita, ako se tako mo`e re}i. Oni poznaju vi{e jezika, funkcionisanje EU...
Te ljude morate da njegujete, da vas ne bi napustili. Postoje sheme za evropske
birokrate koje podrazumijevaju ve}e plate ili dodatke na plate za ljude koji
rade na evropskim integracijama. Taj novac obezbje|uje dr`ava, dakle potreb-
no je osnovati poseban fond, bud`etski ili donatorski", kazala je direktorka
Kancelarije za pridru`ivanje EU u Vladi Srbije.

Ona je dodala da se u njenoj Kancelariji dovijaju da zadr`e kvalitetne
kadrove, preko dnevnica za putovanja, stipendija...

NNNNJJJJEEEEGGGGOOOOVVVVAAAATTTTIIII     IIII     NNNNAAAAGGGGRRRRAAAA\\\\IIIIVVVVAAAATTTTIIII     
KKKKVVVVAAAALLLLIIIITTTTEEEETTTTNNNNEEEE    KKKKAAAADDDDRRRROOOOVVVVEEEE

Tanja  Mi{~evi}
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Moj glavni posao u Crnoj Gori
bi}e da predstavljam Evropsku

komisiju dok ne uspostavimo dele-
gaciju sljede}e godine. Treba da
unaprijedimo odnose koje imamo sa
Vladom, drugim partnerima iz
me|unarodne zajednice ovdje i sa
civilnim dru{tvom jer EU integracije
nijesu proces koji se ti~e samo poli-
ti~ara, ve} cijelog dru{tva - izjavio je
u razgovoru za EIC Bilten MMaarrttiinn
HHaarrvveeyy, prvi predstavnik Evropske
komisije u Crnoj Gori. 

On je kazao da je njegov dosa-
da{nji utisak da je civilno dru{tvo
veoma dobro anga`ovano u proce-
su evropskih integracija napominju}i
da ne misli samo na nevladine orga-
nizacije, ve} i na socijalne partnere,
organizaciju poslodavaca...

"Ve} imamo aktivnu me|unaro-

dnu zajednicu ovdje, OEBS, SE,
~lanice EU... Moj posao je da
oja~am odnose koji ve} postoje na
odre|enim nivoima sa svim ovim
partnerima, Vladom i administra-

cijom. To je veliki posao za jednu
osobu, ali sljede}e godine ovdje }e
biti delegacija", najavio je Harvey.

On je dodao da je u nekim
oblastima Crna Gora po~ela
usagla{avanje sa propisima EU, te da
napreduju pregovori o Sporazumu o
stabilizaciji i pridru`ivanju.

"Vidje}emo kako se primjenjuje
taj Sporazum, pa tek onda gledati u
budu}nost. Proces je po~eo, a izgle-
di Crne Gore su veoma dobri".

zz  KKaakkoo  vviiddiittee  ssiittuuaacciijjuu  uu  CCrrnnoojj
GGoorrii  uu  oobbllaassttii  pprriiddrruu`̀iivvaannjjaa  EEUU  ii  {{ttoo
mmiisslliittee  ddaa  ssuu  nnaajjvvee}}ee  mmaannee  CCrrnnee
GGoorree  nnaa  ttoomm  ppuuttuu??

Moram biti oprezan jer }e za tri
sedmice Evropska komisija objaviti
svoj Izvje{taj o napredovanju Crne
Gore. To je povjerljiv dokument i
dok se ne pojavi ne mogu ulaziti u
mnogo detalja. To }e biti prvi detal-
jan Izvje{taj samo o Crnoj Gori, prvi
nakon progla{avanja nezavisnosti, jer
je ona do sada obra|ivana zajedno
sa Srbijom. O~igledno je da
moramo jo{ mnogo da u~imo i zato
sam ja u Crnoj Gori. Tako da bih ja
sada pri~ao o izazovima, a ne o
problemima. 

Crna Gora se suo~ava sa odre-
|enima izazovima nakon progla{enja
nezavisnosti, mora da uspostavi i
oja~a administraciju u odre|enim
oblastima, uklju~uju}i i neke nove. 

Svakako da je glavni izazov sam
proces pridru`ivanja EU koji je zaht-
jevan kada je u pitanju zakonodavst-
vo i njegovo sprovo|enje u mnogim
oblastima. Samo u tehni~kim oblas-
tima, kao {to su `ivotna sredina, vet-
erina, fitosanitarni propisi, industrijs-
ki i tehni~ki standardi, propisi EU su
veoma zahtjevni. [to se ti~e po-

Izgledi  su  vam  dobri,  ali  da  
vidimo  sprovodite  li  dogovor

M A R T I N   H A R V E Y ,   P R E D S T A V N I K   E V R O P S K E   K O M I S I J E   U   C R N O J   G O R I

Martin  Harvey

zz  [to  biste  rekli  obi~nom  gra|aninu  na  ulici  ako  bi  Vas  pitao  {to  on  dobi-
ja  od  ulaska  Crne  Gore  u  EU?

Mislim da bih mu ukazao na razvoj EU u posljednjih 50 godina. Mir i
prosperitet u ~lanicama je mnogo oja~ao, po~ev{i od 50-tih godina pro{log
vijeka, odmah nakon Drugog svjetskog rata. Zemlje EU bilje`e napredak od
perioda mira i saradnje. Ako pogledate neke siroma{nije zemlje koje su se
uspje{no pridru`ile, poput Irske, [panije, Portugala, Gr~ke, pa i zemalja cen-
tralne i isto~ne Evrope za koje je mo`da rano govoriti, onda je to o~igledno.
I sama najava pridru`ivanja neke dr`ave ohrabruje velike investicije i nagli
privredni rast, iako se to mo`da ne mo`e direktno sa time poistovjetiti. 

Ne}e se odmah plate pove}ati za 20% ili ne znam koliko, ali je proces
va`an. Moje znanje o Crnoj Gori je da je ve} postignut odre|en pozitivan rast
u ekonomskom smislu. Mislim i da Crna Gora treba da bude oprezna kako }e
organizovati turisti~ki razvoj zato {to ima ogroman turisti~ki potencijal. 

U su{tini, ulazak u EU nudi mje{avinu politi~kih i ekonomskih prednosti.
Oko 80% gra|ana Crne Gore je za ulazak u EU, {to je veoma velika cifra,
vjerovatno mnogo ve}a nego u bilo kojoj evropskoj zemlji. Razumijem da ima
i skeptika, ~ak i u nekim zemljama EU ima ljudi koji su nekada skepti~ni
vezano za EU.

Moja poruka je da se ne treba fokusirati na datume i rokove.

PPPPOOOOGGGGLLLLEEEEDDDDAAAAJJJJTTTTEEEE    IIIIRRRRSSSSKKKKUUUU,,,,     GGGGRRRR ^̂̂̂KKKKUUUU.... .... ....
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liti~kog dijela, tu jo{ postoji odre|eni
broj izazova u oblastima pravosu|a,
tu je borba protiv korupcije, organi-
zovanog kriminala, upravljanje grani-
com... To je veliki program i Crna
Gora je tek na po~etku tog procesa. 

zz  VVjjeerruujjeettee  llii  uu  vvoolljjuu  VVllaaddee  RRCCGG
ddaa  ssee  bboorrii  pprroottiivv  kkoorruuppcciijjee  ii  oorrggaannii-
zzoovvaannoogg  kkrriimmiinnaallaa  aakkoo  jjee  ~~iinnii  ssttrraann-
kkaa  kkoojjaa  jjee  nnaa  vvllaassttii  vvee}}  1166  ggooddiinnaa??

Ve} su neke mjere preduzete.
To je ozbiljan izazov za Crnu Goru,
a ako mu se ne odgovori, napredak
ne}e biti napravljen {to bi usporilo
proces integracije. Moramo biti
optimisti da }e napredak ipak biti
postignut. 

Za mene, jo{ je malo rano da
dajem li~ne ocjene, ali znam da
moje kolege u EK koje prate situaci-
ju u Crnoj Gori vide borbu protiv
korupcije i dalje kao problem na
koji se mora odgovoriti.

zz  [[ttoo  mmiisslliittee  oo  ooccjjeennaammaa  ddaa
vveellii~~iinnaa  CCrrnnee  GGoorree  mmoo`̀ee  bbiittii  nnjjeennaa
pprreeddnnoosstt  nnaa  ppuuttuu  kkaa  EEUU??

Ako govorimo o uticaju Crne
Gore na tr`i{te EU, posebno na
bud`et EU kada joj se eventualno
Crna Gora pridru`i, on }e biti rela-
tivan i ograni~en, za razliku od
Turske kojom sam se bavio protekle
~etiri godine i koja bi imala veoma
zna~ajan uticaj na EU i {to se ti~e
bud`eta i poljoprivrede, strukturne
politike... 

Zbog svoje veli~ine, za Crnu
Goru }e veliki izazov biti i da
odgovori na administrativne zahtjeve
procesa pridru`ivanja EU. 

Nije tajna da Brisel brine o
institucionalnom sistemu EU. Kako
se pove}ava broj ~lanica, malih i
velikih, u odre|enom momentu }e
se morati preispitati institucionalna
organizacija. Ima nekih ljudi u EU
koji brinu za efekat koji se mo`e
prouzrokovati na institucionalni
okvir jo{ jednim brzim pro{irenjem.
Naravno, Ustav EU treba da odgo-
vori na to u odre|enoj mjeri. 

zz  KKaakkoo  gglleeddaattee  nnaa  tteezzuu  ddaa
ttrreebbaa  rraazzmmiisslliittii  ddaa  llii  }}ee  zzeemmlljjee

zzaappaaddnnoogg  BBaallkkaannaa  uu  EEUU  eevveennttuuaallnnoo
bbiittii  pprriimmlljjeennee  ssvvee  zzaajjeeddnnoo,,  kkaaoo  ddiioo
rreeggiioonnaa..  IIllii  mmiisslliittee  ddaa  }}ee  ooppssttaattii
pprriinncciipp  ddaa  ssee  ssvvaakkaa  zzeemmlljjaa  ppoojjeeddii-
nnaa~~nnoo  ttrreettiirraa??

EU je na najvi{em nivou u~inila
jasnim da sve zemlje zapadnog
Balkana imaju evropsku perspek-
tivu. To uvijek treba imati na umu.
Tako|e je jasno da se svaka zemlja
tretira prema svojim zaslugama.
Slovenija je ve} ~lanica, Hrvatska
pregovara o ~lanstvu, Makedonija
ima status kandidata. Te{ko je re}i
kako i kada }e se zemlje zapadnog
Balkana eventualno priklju~iti EU,
ali je jasno da se svaka zemlja tre-
tira prema svojim zaslugama.
Znamo da je 2004. godine uklju-
~eno 10 novih ~lanica odjednom,
{to nije imalo odgovaraju}i uticaj na
institucionalni okvir EU. 

zz  PPoo  VVaammaa,,  kkaakkvvaa  bbii  ttrreebbaallaa
bbiittii  uullooggaa  NNVVOO  sseekkttoorraa  uu  pprroocceessuu
pprriibbllii`̀aavvaannjjaa  EEUU??

Vjerovatno je da do sada vlade
~lanica EU i briselska administracija
nijesu ba{ najbolje komunicirale sa
gra|anima, pa je i u nekim ~lanica-
ma nekada vladao skepticizam o
EU. U Evropskoj komisiji zaista
ula`emo dodatne napore da imamo

bolju komunikaciju sa gra|anima, da
vodimo diskusije sa raznim organi-
zacijama. Ne samo o pro{irenju, ali
i o tome. U tim diskusijama `elimo
da ohrabrimo raspravu o EU, ali i
veze izme|u gra|ana u zemljama
kandidatima i EU. Tome mogu da
doprinesu i nevladine organizacije. 

zz  PPrroobblleemm  nneeddoossttaattkkaa  aaddmmiinniiss-
ttrraattiivvnnoogg  kkaappaacciitteettaa  uu  CCrrnnoojj  GGoorrii  uu
ssvviimm  iizzvvjjee{{ttaajjiimmaa  EEKK  jjee  oocciijjeennjjeenn  kkaaoo
nnaajjzznnaa~~aajjnniijjii..  KKaakkoo  mmiisslliittee  ddaa  bbii  oonn
mmooggaaoo  bbiittii  nnaajjbboolljjee  rriijjee{{eenn??

Nijesam siguran da postoji samo
jedno rje{enje za to. EK mo`e
pomo}i do odre|ene mjere, ali je
va`no da neke ~lanice EU posebno
imaju svoje programe pomo}i za
administraciju i politi~are. 

U odre|enom smislu, de{ava se
da je neka ~lanica EU bolje mjesto
za saradnju jer ona gleda Crnu Goru
sa svoje ta~ke gledi{ta, kao pojedi-
na~na dr`ava. Znam i da Evropski
parlament `eli da pomogne i da ima
neke ideje i programe za saradnju
sa Skup{tinom Crne Gore. Ima
mnogo posla, ali mislim da }e on
biti ura|en ukoliko postoji za to
volja. Oduze}e neko vrijeme, ali...

NNee||eelljjkkoo  RRUUDDOOVVII]]
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zz  Kada  se  mo`e  o~ekivati  da  EU  uvede  vizne  olak{ice  za  odre|ene  kat-
egorije  stanovni{tva  Crne  Gore?

Ja nijesam stru~njak za tu oblast, ali znam da je u Briselu diskutovano o
pripremi Sporazuma o viznim olak{icama sa zemljama ovog regiona. Vizne
olak{ice ne mogu biti posmatrane posebno, to je povezano sa drugim pitanji-
ma iz oblasti pravosu|a i unutra{njih poslova kao {to su upravljanje granicom,
kontrola ilegalnih migracija, ugovorima o readmisiji ljudi koji ilegalno borave u
drugoj zemlji... Ne znam detalje, ali znam da ta diskusija sa ~lanicama EU te~e
i da se ti~e odre|enih kategorija stanovni{tva. Neki dodatni koraci su napravl-
jeni da se uslovi za dobijanje viza u~ine lak{im za nau~nike, studente...

zz  Imate  li  mo`da  projekciju  kada  bi  se  moglo  o~ekivati  potpuno  ukidan-
je  viznog  re`ima  za  Crnu  Goru?

To je ne{to ~emu se sigurno te`i, ali ne `elim da dajem nikakve prognoze
kada }e to biti mogu}e. Prvi korak bi trebalo da budu vizne olak{ice, pa }emo
vidjeti kako to funkcioni{e. No, mislim da je ukidanje viznog re`ima cilj. To
mnogo zavisi od svih ~lanica EU ponaosob, ne samo od Evropske komisije.

CCCCIIIILLLLJJJJ     JJJJEEEE    DDDDAAAA    SSSSEEEE    UUUUKKKKIIIINNNNUUUU    VVVVIIIIZZZZEEEE,,,,     
AAAALLLLIIII     TTTTOOOO    ZZZZAAAAVVVVIIIISSSSIIII     OOOODDDD    ^̂̂̂LLLLAAAANNNNIIIICCCCAAAA
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Iznena|uju}i obrt u pogledu dalje orga-nizacije zahtjevnog posla koordiniranja
procesa evropskih integracija u okviru
nove Vlade RCG, ostavio je dilemu da li
}e se efikasnije upravljati procesom prib-
li`avanja Crne Gore Evropskoj uniji.
Nakon ~etiri godine postojanja Minista-
rstva za ekonomske odnose sa inos-
transtvom i evropske integracije, sve indi-
cije govore da }e ono u novoj Vladi RCG
biti ukinuto, a da }e sam proces organi-
zovati vicepremijer. Njegov posao }e biti
da koordinira sva ostala ministarstva,
odnosno posebna odjeljenja u njima koja
}e biti zadu`ena da sprovode propise EU
u svojim resorima - od predlaganja nacr-
ta zakona i ostalih propisa uskla|enih sa
acquis communitaire-om, do sprovo|e-
nja evropskih direktiva i uredbi. 

Prema pouzdanim informacijama iz
Vlade RCG, zami{ljeno je da sve nadgle-
da i organizuje vicepremijer za evropske
integracije, a tu funkciju }e najvjerovat-
nije pokrivati prof. dr Gordana  \urovi},
dosada{nja ministarka. Njeni saradnici iz
Ministarstva, prema za sada dogov-
orenom planu, osta}e da rade u istom
timu i bi}e direktno vezani za kabinet
vicepremijera. Ukidanjem Ministarstva i
uvo|enjem funkcije vicepremijera, pro-
ces evropskih integracija uzdi`e se na vi{i
politi~ki nivo, {to bi automatski trebalo
da dovede do ve}e "poslu{nosti" ostalih
ministara. 

Nije tajna da su do sada pojedini
ministri nevoljno prihvatali prijedloge
Ministarstva za ekonomske odnose sa
inostranstvom i evropske integracije i
dopu{tali primat profesorki \urovi}. U
Vladi RCG se znalo za taj izvjesni rivalitet
izme|u Ministarstva za ekonomske
odnose sa inostranstvom i evropske inte-
gracije i Ministarstva spoljnih poslova, s
obzirom da su se poslovi ta dva resora u
izvjesnoj mjeri preklapali. To je moglo da
dovede do ka{njenja, a mogu}e i blo-
kade rada u odre|enim momentima. Sa
te ta~ke gledi{ta, uvo|enje vicepremijer-
skog mjesta za evropske integracije ima
puno opravdanje. 

"Nova organizacija }e biti izazov za
sve nas, ali vjerujemo da to mo`e biti
dobar i efikasan model. Evropskim inte-
gracijama daje se ve}i politi~ki zna~aj, a
to je poruka i Briselu", ka`u za EIC Bilten
sagovornici iz Ministasrtva za ekonomske
odnose sa inostranstvom i evropske inte-
gracije.

Poznavaoci procesa pribli`avanja EU
i tehnologije vlasti tvrde da, generalno
posmatrano, nova organizacija mo`e
doprinijeti boljem radu cijele Vlade RCG
na polju integracije u EU. Na kraju,
mo`da je od presudne va`nosti da li }e
li~nost koja bude na mjestu vicepremi-
jera uspjeti da u pojedinim mogu}im
konfliktnim situacijama nametne svoj
autoritet ostalim ministrima koji }e imati
znatno ve}u mo} i lepezu poslova nego
do sada s obzirom da je predvi|eno
objedinjavanje pojedinih resora. U Vladi
RCG i partijama na vlasti za sada niko ne
`eli da se zvani~no oglasi u vezi sa ovim
pitanjem, dok iz pojedinih nevladinih
organizacija smatraju da Ministarstvo za
ekonomske odnose sa inostranstvom i
evropske integracije ne bi trebalo ras-
formisati, bez obzira {to se uvodi funkci-
ja vicepremijera. 

"Brisel `eli da vidi kontinuitet i
li~nosti i institucija kada je u pitanju pro-
ces evropskih integracija i dobro je {to }e
gospo|a \urovi} biti ponovo u Vladi
RCG. Me|utim, smatram da bi bilo jako

korisno o~uvati Ministarstvo za ekono-
mske odnose sa inostranstvom i evropske
integracije. Ukoliko bude rasformisan taj
resor, koji je po svojim uspjesima pre-
poznat na unutra{njoj sceni i priznat od
Brisela, cjelokupan proces evropskih
integracija unutar Vlade RCG vi{e ne}e
zavisiti od sposobnosti osobe koja ga
vodi, ve} od politi~ke podr{ke samog
mandatara i budu}ih ministara. O~igled-
no je da u Vladi postoji izuzetno jaka
antireformska i antievropska struja", ka`e
Mom~ilo  Radulovi}, generalni sekretar
Evropskog pokreta u Crnoj Gori.

Radulovi} ocjenjuje da bi se, u
slu~aju rasformisanja Ministarstva za
ekonomske odnose sa inostranstvom i
evropske integracije, moralo pristupiti
novom institucionalnom sistemu unutar
Vlade RCG.

"Da li }e taj sistem profunkcionisati,
da li }e gospo|a \urovi} sa istim
autoritetom, istom snagom mo}i da
interveni{e u drugim ministarstvima kao
{to je mogla unutar onog kojeg je do
sada vodila, zavisilo bi od direktne
podr{ke mandatara i ostatka ministara.
Takvo institucionalno rje{enje mo`e da
bude efikasno samo u idealnim situacija-
ma, makar se tako pokazalo u drugim
zemljama. Ukoliko ne bude dobre volje
mandatara i pojedinih ministara, ukoliko
bude manje odgovornosti i spremnosti za
reformske procese, onda to mo`e da
ugrozi kompletan proces pridru`ivanja
Crne Gore", upozorio je Radulovi}.

Istraje li budu}i premijer u odluci da
postavi vicepremijera za evropske inte-
gracije i ukine postoje}e Ministarstvo,
Crna Gora }e se na neki na~in pridru`iti
Sloveniji i Hrvatskoj koje nijesu imale
posebno Ministarstvo. Sa druge strane, to
im nije smetalo da efikasno rade svoj
posao, posebno Slovenija. Vjerovatno to
ne}e smetati ni Crnoj Gori, pod uslovom
da svi ostali ~lanovi Vlade RCG shvate
zna~aj kvalitetnog i efikansog upravljanja
procesom.

N.  RUDOVI]
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Spoljnopoliti~ki odbor Evropskog par-
lamenta usvojio je kona~ni tekst

Rezolucije o Crnoj Gori, ~iji je nacrt
pripremio izvjestilac za Crnu Goru
Marcello  Vernola. U njemu se vlast
poziva da sprovodi reforme, a opozi-
cione partije da budu konstruktivne.

Rezoluciju koja je u Spoljnopo-
liti~kom odboru usvojena jednoglasno,
Evropski parlament (EP) trebalo bi da
usvoji na zasijedanju od 13. do 16.
novembra, 2006. godine.

"EP poziva opozicione partije da
igraju konstruktivnu ulogu u postrefer-
endumskom procesu. Nakon parla-
mentarnih izbora bi}e potrebno da
parlamentarne partije poku{aju da
postignu {irok sporazum o neophodnih
ustavnim reformama. EP poziva nove
vlasti da nastave da primjenjuju
reforme u procesu stabilizacije i
pridru`ivanja EU", pi{e u Rezoluciji,
koju je EIC Bilten imao na uvid. 

Kako je navedeno u tekstu, EP }e
pozvati crnogorsku Skup{tinu da u novi

ustav uklju~i izri~ito pominjanje evrop-
skog identiteta Crne Gore, a da srpske
i crnogorske vlasti, nakon {to su rije{ile
pitanja {kolovanja i lije~enja, "...nastave
da tijesno sara|uju u interesu naroda
dvije dr`ave u vezi sa rje{avanjem
drugih va`nih pitanja..." (dr`avne penz-
ije, pristup javnim slu`bama...).

EP }e Rezolucijom skrenuti pa`nju
vlastima na ~injenicu da pregovori o
SSP-u zahtijevaju zdravu, konkurentnu
i "skresanu" administrativnu strukturu, te
da bi trebalo da opredijele dovoljno
resursa za razvoj administrativnih
kapaciteta Crne Gore. 

"EP konstatuje tijesne veze izme|u
dijela reformi propisanih u procesu sta-
bilizacije i pridru`ivanju EU i onih koje
poti~u iz u~e{}a u programu NATO
Partnerstvo za mir", pi{e u Rezoluciji u
kojoj se isti~e i da, u skladu sa
zaklju~cima Evropskog savjeta u Solunu,
EP iskazuje odlu~nost da podr`i evrop-
sku perspektivu Crne Gore "...koja }e
postati dio EU kada unutra{nje i spoljne

kriterijume ustanovljene na Evropskom
savjetu u Kopenhagenu ispune Crna
Gora i EU". 

"EP izra`ava spremnost da podr`i
proces evropskih integracija Crne Gore
kroz tehni~ku i finansijsku pomo}.  Za
to se moraju obezbijediti adekvatni
resursi u op{tem bud`etu EU koji }e
odgovarati napretku zemlje. EP poziva
vlasti i politi~ke partije da se ~vr{}e
obave`u na politiku zapo{ljavanja i
stvaranja ambijenta pogodnog za zdravi
ekonomski rast, biznis, slobodnu
konkurenciju i liberalizaciju i privati-
zaciju usluga, u okviru dru{tvene tr`i{ne
ekonomije", nagla{ava se u Rezoluciji. 

Tako|e se skre}e pa`nja na
"...potrebu razvijanja turizma, koji ne}e
naru{avati prirodnu okolinu i kori{}enje
prirodnih resursa kao platforme za
odr`ivu privredu".

"EP poziva crnogorske vlasti da
investitorima iz EU dodijele pristup sti-
canju privatne imovine na ravnopravnoj
osnovi i uz potpunu transparentnost. S
tim u vezi, EP poziva vlati da tje{nje
motre sve tokove investicija u pokretnu
i nepokretnu imovinu u Crnoj Gori i da
primijene mehanizme i procedure koje
va`e unutar dr`ava ~lanica EU", pi{e u
Rezoluciji. 

N.R.

9E IC b i l t en   N o  1 3   

ok t o ba r   2 0 0 6 .   Dokumen t i

EP je pozvao Vladu da primijeni reforme medijskih zakona kako bi se
omogu}ila ve}a transparentnost i sprije~ili medijski monopoli i u {tampan-

im i elektronskim medijima.
"EP poziva vlasti da obezbijede nezavisnost Savjeta javnog servisa RTCG i

da uklju~e istinsku zastupljenost svih djelova dru{tva”, isti~e se u Rezoluciji. 
EP je pozdravio inicijativu Evropske komisije koja je podnijela nacrt man-

data za zaklju~ivanje sporazuma ~iji je cilj uvo|enje jednostavnije i jeftinije poli-
tike izdavanja viza, posebno za odre|ene grupe stanovni{tva poput studenata,
istra`iva~a i biznismena i pozvao Savjet da usvoji ove prijedloge prvom prilikom.

EP u Rezoluciji nagla{ava da je bliska saradnja sa balkanskim zemljama i
zemljama koje se grani~e sa Jadranskim morem od klju~ne va`nosti za politi~ku
stabilnost, bezbjednost i ekonomski rast. 

"EP skre}e pa`nju na vode}u ulogu koju s tim u vezi Jadranski euroregion
mo`e igrati. EP zauzima stav da efikasna regionalna saradnja mo`e ubrzati
pobolj{anje i modernizaciju infrastrukture s obzirom na planirani Koridor osam
i Jadranski koridor i da mo`e olak{ati proces stabilizacije i pridru`ivanja", stoji
u Rezoluciji.

SSAAVVJJEETT    RRTTCCGG    DDAA
BBUUDDEE    NNEEZZAAVVIISSTTAANN
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Marcello  Vernola

OOmmoogguu}}iittee  sslloobbooddnnuu  kkoonnkkuurreenncciijjuu
SPOLJNOPOLITI^KI  ODBOR  EVROPSKOG  PARLAMENTA  USVOJIO  REZOLUCIJU  O  CRNOJ  GORI
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Analogija je jo{ od Platona
odba~ena kao nau~no sumnjiva

metoda, no pore|enje evro-
crnogorskih odnosa sa TV reality
show-om toliko se name}e da ga
ovdje mo`ete uzeti (o)lako, kao
daljinski upravlja~ u ruke. Vaskolika
nauka i Platon }e oprostiti, budu}i
da kao dr`ava jo{ nijesmo stigli ni
do prve stepenice kada Veliki Brat
obi~ava da pripita balkanske
uku}ane ula`u li koliko u nauku. 

U stvari, Crna Gora je u~esnik
audicije za ulazak u bratsku ku}u
ili, po narodski, u pregovorima o
Sporazumu o stabilizaciji i pri-
dru`ivanju Evropskoj uniji. Treba se
nadati da }e nas tek zapasti
kamere u toaletu, jo{ nijesmo
zaslu`ili da valjano ~ujemo moduli-
rani glas naredbe. Ako se dopad-
nemo producentima, svake nedjel-
je dobija}emo nove zadatke, a
ministri }e u ispovjedaonicu ili,
pu~ki re~eno, na kratke instrukcije
Evropske komisije.

Taman kao {to nagrada od
100.000 eura sre}nom uku}aninu
mo`e omogu}iti da se skrasi u
nekom evropskom kutku, (mo`da
samom Shengenu sa oko 200
stanovnika), tako }e pobjeda
evropske Republike Crne Gore
zadovoljiti sve na{e prohtjeve i to
do 2010. g, ako vjerujete anon-
imnim napisima {tampe. 

Ba{ su lijepo jedne podgori~ke
novine ukrasile naslovnu stranu:
"Crna Gora i Hrvatska to je jedna
familija, evropska". Nije li ~udno
davati takve prognoze, a ne pred-
staviti se - da javnost blagosilja
an|ela za{titnika negdje u brisel-
skoj administraciji, tako {tedrog
prognozera. Dobra je stvar {to smo

cijeli jedan ulazili u EU ruku pod
ruku sa Hrvatskom, no... Odmah
jedan obazrivi diplomata reaguje,
ka`e - nemojte, gospodo novinari,
davati obe}anja koja politi~ari ne}e
mo}i da ostvare. 

Da bi se ~ovjek pristojno
informisao o tome koliko je evrop-
ska staza vijugava, opet, mo`e se
elektronski provjeriti na sajtu
hrvatskog ministarstva vanjskih
poslova, dok na{a Vlada sa zastid-
nim dizajnom ba{tini ure|iva~ku
koncepciju svog on-line glasila na
principima protokolarnog biltena.

Da popune jaz dr`avnog obra-
zovnog nemara glede evropskih
integracija, DESK-ovi informatrivnih
televizija se ovih dana slobodno
mogu preseliti u Brisel ili Strazbur.
Sve vrca od klju~nih bilateralnih
sastanaka i fono uklju~enja iz kon-
ferencijskih sala koje poma`u da se
zaboravi ~injenica da u Crnoj Gori
trenutno nema pristojne bioskopske! 

No Veliki Brat ka`e da se
krene redom, od debljeg kraja, od
politike, ima vremena za filmofile.
Krenite od Ustava. Tu bi mo`da
Evropska unija malo mogla da
progleda kroz prste, po{to ni ona
nema narodni Ustav. Uzgred i bez
uvrede: {to su politi~ke zajednice
bez ustava, ako ne politi~ki patulj-
ci? Zato glavom i {tiklom Con-
doleezza  Rice ide do Japana kad
su debele korejske bombe na
gotovs, a evropska administracija
trenira strogo}u, da oprostite, na
iznurenom Balkanu. Ne likujem {to
je tako. Samo, Rumsfeld-ovo
prikazanje u Podgorici mi je u~inilo
da se na trenutak osjetim kao
reporter iz Gospodara Prstenova (sa
diktafonom u oznojenim dlanovi-
ma), namah svjestan istorijske
odgovornosti da terorizmu treba
stati nogom za vrat, {to je, dakako,
ljudska du`nost najsvetija. Veliki
Brat Donald. Uh! 

Kada  Veliki  Brat  virne  pod  jorgan
Pi{e:  Brano  Mandi}



"Sila je to!", mudru-
je jedan podgori~ki tak-
sista, {to me ostavlja na
sto pedeset metara od
vile Gorica odakle
mrgodni bezbjednjak sa
Rumsfeld-ove rute vra-
}a zalutale automobile. 

"Dao je neodre-
|ene i umjerene izja-
ve", ka`u razo~arano
kolege novinari za gos-
podina Rumsfeld-a. Ne
daj Bo`e, mislim se, da
ovaj po~ne da govori
direktno i neodmje-
reno. I onda ukucam u
Google: Maine - dr`a-
vu sa kojom }emo
vojno sara|ivati. To {to
je u Portlandu (Maine)
ro|en Big Brother
horora Stephen  King, je
li to dobar znak?
Odgovori se kriju iza
tapaciranih kabinetskih
vrata, a po{to komenta-
tori ~esto nijesu neki
salonski tigrovi, ostavl-
jam mojim kolegama
bri`nicima i operativcima da o
tome ~im prije obavijeste javnost. 

Politika se ba{ tamo seli, iza
debelih vrata, u pli{ane separee.
Napu{ta ulice, fabri~ke hale, bje`i
sa trgova u kabinete. Budoarski
pregovori oko nove vlade, zakulis-
na nadmudrivanja oko Ustava,
\ukanovi}eva sjenka koja poput
one ~uvene Hitchcock-oove  iscrtava
znani profil penzionisanog vo|e i
majstora suspens-a. Uz to, javlja se
blagi osje}aj u donjem stomaku da
se u partijskim odajama listaju
bro{ure engleskog, dok se trka za
ambasade blizi foto fini{u.
Otvaramo se, polako ali sigurno za
jednu dr`avu u kojoj svaki peti
gra|anin ima paso{ i pristup
Internetu. O tempores, o mores!
Trebalo je da ovo bude bolji
`ivot… Sad }e tek da po~ne da se

gusla, pumpaju administrativni
kapaciteti, piju probrana vina, {iri
optimizam za one koji su sa~uvali
`eludac, one {to ne dobiju napad
~ira kada neko pomene her ma-
jesty makroekonomsku stabilnost. 

Sve to treba da se izdr`i jer,
kako jednom re~e profesor Nansen
Academije u Lillehammeru, Stainer
Bryn: "Da ameri~ki crnci nijesu pri-
hvatili borbu svjesni da }e im tek
djeca imati koristi, njihova pobjeda
ne samo da ne bi bila veli~anstve-
na, nego ni mogu}a". 

Dakle, boriti se za mali{ane
koji se jo{ nijesu rodili, kao neko
ekstremisti~ko krilo UNICEF-a -
drugog smisla prosje~ni i sredov-
je~ni te{ko da }e na}i u Crnoj
Gori, ako ve} ne konzumira kla-
dionicu, ha{i{ ili berzu. 

"Pisanje je maraton, a ne

sprinterska disciplina".
Tako je govorio veliki
Me{a, nesvjestan da
}e evropski izaslanici
poku{ati to isto da
nam utuve, misle}i na
jednu drugu kreativnu
nesanicu: proces sta-
bilizacije i pridru`i-
vanja. 

I sam navu~en na
nesanicu, povremeno
oko 2 sata poslije
pono}i kliknem televi-
zor da vidim {ta se
de{ava u ku}i Velikog
Brata. Onda vidim
kako neki od pro-
branih bolesnika spava
sa fiksiranom kame-
rom nad uzglavljem.
Prili~no je dosadno
~ekati u kadru koji
nudi tek ritmi~no
podizanje pokriva~a.
Warhol-ov petosatni
film "Sleep" pru`a to
isto, sa razlikom {to je
taj morbidluk danas
obavezna lektira sva-

kog studenta vizuelnih umjetnosti.
Vjerovatno zato sto je Warhol imao
neki koncept i viziju na koju su se
nalo`ili teoreti~ari. Pitam se, je li
crnogorsko dru{tvo koje nepomi~no
spava u kadru dugom 20 godina dio
nekog vi{eg koncepta ili bijedni
politi~ki reality? Ni najprljavija ma{ta
ne mo`e da zamisli {ta se mo`e
prona}i ispod jorgana dru{tva u
tranziciji, ali ono se jednom mora
otkriti, a to je malo te`i zadatak
nego otkrivati bronzane konjanike
po Podgorici i Nik{i}u. 

Belive me, to isto nare|uje i
Veliki Brat: probudite se i
prestanite da sanjate spomenike
va{ih vladara. Kraj pri~e. Mo`ete
napustiti ispovjedaonicu. 

Autor  jje  novinar  dnevnog  lista
"Vijjesti".
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T O M A S   S C H M I T T ,   N J E M A ^ K I   A M B A S A D O R   U   C R N O J   G O R I

Ako `elite da va{a djeca i va{a
zemlja imaju ravnopravne {anse

u modernom svijetu, to mo`ete
posti}i samo zajedno sa ~lanicama
EU oko vas, ka`e njema~ki
ambasador u Crnoj Gori TToommaass
SScchhmmiitttt.

Odgovaraju}i na pitanje {to bi
rekao euroskepticima, on je kazao
da bi to bilo "veoma lako" i da
"nema nikakve veze ni sa novcem,
ni sa politikom". 

"To ima veze sa ljudima. Vi{e
od decenije su mladi Crnogorci
`ivjeli u pro{irenom zoolo{kom vrtu
- na prelijepom mjestu, ali sa
visokom ogradom okolo. Ve}ina
ljudi nije mogla da putuje i ne poz-
naje spoljni svijet. ^ak 80%
Crnogoraca nema paso{. To nanosi
{tetu i li~nom razvoju i {teti va{oj
zemlji", izjavio je Schmitt za EIC
Bilten. 

On smatra da Crnoj Gori sve
manje treba materijalna pomo}, ali
joj je sve vi{e potrebna pomo} i
savjeti u oblasti izgradnje institucija
"…kako bi bili sposobni da uzmete
sopstvenu budu}nost u svoje ruke". 

"Crnoj Gori treba moderan
administrativni i pravni sistem uko-
liko `eli da na|e svoje mjesto u
Evropi. Na{a ponuda je da pomo}
prilagodimo ovim potrebama",
ocjenjuje Schmitt. 

Prema njegovom mi{ljenju,
najve}i problem Crne Gore je
vjerovatno u administrativnoj i
pravnoj oblasti gdje najvi{e posla
mora da se obavi. 

"@elim da istaknem da }e biti

neophodno da harmonizujete
mnogo zakonodavnih i procedural-
nih odredbi kako bi se pridru`ili
EU. Govorimo o oko 80.000 stran-
ica propisa. Naravno, zakoni i ostali
propisi ne treba samo da budu
usvojeni. Oni isto tako moraju biti
sprovedeni u praksi. Dr`avna
administracija, sudstvo, policija,
carina, lu~ke vlasti, veterinari, agen-
cije za za{titu `ivotne sredine...
moraju znati ove propise i primjen-
jivati ih. Molim vas da ne potcjen-
jujete ovaj zadatak. To nije lako.
^ak i sa najboljim namjerama, a ja
ne sumnjam u dobre namjere u
Crnoj Gori, to ne mo`e biti
ura|eno preko no}i", upozorava
Schmitt.

Njegova preporuka je da se ne
{pekuli{e suvi{e o mogu}im datu-
mima kada }e Crna Gora mo}i da

konkuri{e za ~lanstvo u EU. "Prvo,
mora se obaviti mnogo posla. Tek
onda mogu uslijediti dalji politi~ki
potezi. Zato je EU izabrala pristup
korak po korak. EU i Crna Gora su
tek po~ele pregovore o Sporazumu
o stabilizaciji i pridru`ivanju. To je
veoma va`an prvi korak. Za sada, o
Sporazumu se mora adekvatno pre-
govarati, potpisati ga i sprovoditi. I
tek nakon toga mo`emo govoriti o
sljede}em koraku ka EU," isti~e
Schmitt.

On nije `elio da govori o prog-
nozama da li se Crna Gora mo`e
pridru`iti EU zajedno sa Hrvatskom
ili odmah nakon nje. 

"Pridru`ivanje EU nije igra. Nije
to ni konjska trka. Nema krajnjeg
roka, a va{e kom{ije nijesu va{i tak-
maci. Crna Gora }e pre}i u novu
fazu pribli`avanja EU kada njen
administrativni, pravni i ekonomski
sistem bude spreman za to. U
suprotnom, Crna Gora mo`e samo
da nanese {tetu sopstvenim struktu-
rama. Mislim da mediji ne bi treba-
lo da kreiraju politi~ka o~ekivanja
koja }e kasnije politi~ari te{ko mo}i
da ispune. To bi vodilo samo
razo~arenju i frustraciji gra|ana
Crne Gore", nagla{ava Schmitt.

On napominje da priprema
Crne Gore za evropsku budu}nost
uklju~uje energi~nije napore Vlade
RCG i u oblastima borbe protiv
korupcije, organizovanog kriminala
i nedostataka sada{njeg pravnog
sistema.

NN..RR..

Tomas  Schmitt

fo
to

  V
IJE

ST
I



13E IC b i l t en   N o  1 3   

ok t o ba r   2 0 0 6 .   P o l i t i k a

Kako je EU veoma va`an
ekonomski, ali i sve zna~ajniji

politi~ki akter u svijetu, posebna
forma vladavine EU se "izvozi" i van
njenih granica. Ovo je veoma
karakteristi~no za prostor zapadnog
Balkana. Dr`ave u ovom regionu,
shodno svom spoljnopoliti~kom pri-
oritetu (npr. punopravno ~lanstvo u
EU), preuzimaju formalna i nefor-
malna pravila, procedure i "pravila
igre" koja su prvo definisana i
usagla{ena unutar EU, a zatim
prene{ena na dr`ave zapadnog
Balkana. Samim tim, kako se zeml-
ja pribli`ava EU, tako je broj ovih
pravila sve ve}i i na~in organizo-
vanja razli~itih interesnih grupa se
mijenja unutar ovih dr`ava. S tim u
vezi, lobiranje EU je postala taktika,
ne samo interesnih grupa dr`ava
~lanica, ve} i onih koji predstavlja-
ju interese zemalja koje nijesu ~lan-
ice EU, u ovom slu~aju se misli na
dr`ave zapadnog Balkana.

Iako zbog statusa svojih dr`ava,
interesne grupe iz dr`ava Regiona
(misli se na dr`ave zapadnog
Balkana) te`e mogu uticati na
visoke nivoe procesa dono{enja
odluka u EU u odnosu na dr`ave
~lanice EU (jer predstavnici vlada
ovih dr`ava nijesu zastupljeni u
Savjetu), interesne grupe mogu
aktivno u~estvovati na ni`im

nivoima dono{enja odluka, bilo
individualno ili zajedno sa ostalim
akterima. Kako pojedina zemlja
napreduje na svom putu ka EU,
pove}ava se broj aktera na koje
interesne grupe mogu uticati.
Samim tim, upravo zbog razlike u
napretku u procesu evropskih inte-
gracija dr`ava zapadnog Balkana,
interesne grupe i njihov aktivizam
se razlikuje od dr`ave do dr`ave.

Primjetna je promjena i
aktivizam interesnih grupa dr`ava

zapadnog Balkana, posebno onih
koje dolaze iz dr`ava kandidata
(npr. Hrvatska). Kod ostalih interes-
nih grupa je jo{ uvijek zastupljena
pasivnost, {to je rezultat naslje|a
dugogodi{njeg socijalnog partnerstva
u kojemu su dr`avne institucije bile
jedini akteri na me|unarodnoj sceni
i van zemlje predstavljale sve
dijelove dru{tva. Upravo zbog
ovoga, veliki broj interesnih grupa
unutar dr`ava zapadnog Balkana jo{
uvijek prepu{ta dr`avnom rukovod-

L O B I R A N J E   U   E V R O P S K O J   U N I J I   I   Z A P A D N I   B A L K A N

SSaammoo  ssuu  HHrrvvaattii
aakkttiivvnnii  uu  BBrriisseelluu

Pi{e:  mr  Vladimir  Vu~ini}

Kao {to je to bio slu~aj u Hrvatskoj prije po~etka primjene Sporazuma o sta-
bilizaciji i pridru`ivanju, ekonomski i poslovni interesi u Crnoj Gori se jo{

uvijek u velikoj mjeri prepu{taju dr`avnim organima koji zastupaju interese u
inostranstvu. Samim tim, nijedna interesna grupa iz ovih oblasti nije ~lan neke
od evropskih asocijacija. Do obnavljanja crnogorske dr`avnosti, Privredna
komora Crne Gore je (preko Privredne komore Srbije) bila zastupljena u
Asocijaciji evropskih privrednih komora (EUROCHAMBERS). Tek nedavno je
Privredna komora Crne Gore postala njen ~lan.

Tako|e, u Crnoj Gori nijesu aktivni podnacionalni nivoi vlasti i ne posto-
je konsultantske ku}e koje bi se bavile predstavljanjem interesa na nivou EU. 

Pasivnost interesnih grupa u Crnoj Gori se mo`e objasniti nedostatkom
finansijskih i ljudskih resursa, kao i jo{ uvijek slabim uticajem EU na Crnu Goru.
To je razumljivo s obzirom na fazu evropskih integracija u kojoj se Crna Gora
nalazi. Ipak, kako je pristupanje Evropskoj uniji cilj kojem te`i crnogorsko
dru{tvo, svi djelovi ovog dru{tva bi se ve} sada trebali aktivirati, ako ne kroz
direktno u~e{}e, onda preko svojih partnera iz dr`ava kandidata i dr`ava ~lan-
ica EU, u preuzimanju iskustava u ovoj oblasti. 

Ne mo`e se ~vrstim smatrati argument ve}ine dru{tvenih aktera da EU ne
uti~e na prilike u Crnoj Gori i da ne uti~e na njihov rad, pa samim tim i nije
potrebna njihova aktivnost na tom nivou. Tako|e, ne stoji ni argument nekih
evropskih politi~ara da EU platforma jo{ uvijek nije platforma koja predvi|a
aktivnost interesa iz Crne Gore. 

Naprotiv, odluke koje se donose na nivou EU uti~u u velikoj mjeri na Crnu
Goru i njeno dru{tvo. Samim tim, samo ukoliko se zastupanje interesa zapo~ne
dok je Crna Gora jo{ na po~etku procesa, pove}a}e se {anse interesnih grupa
da budu uspje{nije u kasnijem periodu i da na pravi na~in predstave i postignu
`eljene rezultate.

CCCCRRRRNNNNOOOOGGGGOOOORRRRSSSSKKKKIIII     PPPPRRRRIIIIVVVVRRRREEEEDDDDNNNNIIIICCCCIIII     
SSSSEEEE    JJJJOOOO[[[[    NNNNAAAADDDDAAAAJJJJUUUU    UUUU    DDDDRRRR@@@@AAAAVVVVUUUU



stvu da ih ono predstavlja na
me|unarodnom nivou i vide
nacionalni put kao jedini put
mogu}eg uticaja na odluke koje se
donose na nivou EU. Ipak, kako se
dr`ave pribli`avaju EU, tako one
prihvataju "pravila igre" u Briselu pa
dolazi do individualnog predstavl-
janja njihovih interesa na nivou EU.

Ukoliko za primjer uzmemo
Republiku Hrvatsku i Republiku
Crnu Goru, mo`emo vidjeti upravo
ovu razliku u stepenu u~e{}a na
nivou Evropske unije. Sa jedne
strane, Hrvatska je zemlja kandidat
za ~lanstvo u EU i zapo~ela je pre-
govore za punopravno ~lanstvo u
EU i ima aktivne u~esnike kako na
nacionalnom, tako i na
nivou EU. Sa druge
strane, Crna Gora je
dr`ava koja pregovara
o Sporazumu o stabi-
lizaciji i pridru`ivanju i
ima slabo razvijene
interesne grupe na
nacionalnom, a skoro
nepostoje}e interese na
nivou EU. 

Ako pogledamo
interesne grupe Re-
publike Hrvatske koje
su aktivne na nivou
EU, zaklju~ujemo da su
najaktivnije one koje se
koncentri{u oko poslo-
vnih i ekonomskih
pitanja. Ovo nije za-
~u|uju}e imaju}i u
vidu da su upravo ovi
dijelovi dru{tva potpisi-
vanjem i primjenom
Sporazuma o stabi-
lizaciji i pridru`ivanju
(koji je u su{tini
ekonomski sporazum)
najvi{e dopali pod uti-
caj EU. 

Ipak, kako se
zemlja pribli`ava EU, i
ostali dijelovi dru{tva
polako padaju pod uti-
caj EU i dolazi do nji-

hovog aktiviranja. Ovo je slu~aj u
Hrvatskoj gdje su se, pored
nacionalnih, aktivirali i podnacional-
ni nivoi vlasti, imaju}i u vidu fon-
dove EU koji su im na raspolagan-
ju. Tako je, na primjer, regija Istre
postala aktivna na nivou EU (kroz
~lanstvo u Skup{tini evropskih regi-
ja) i zajedno sa italijanskom regijom
Regione Autonoma Friuli, Venezia,
Giulia otvara kancelariju u Briselu. 

{tovi{e, kao {to je to slu~aj sa
ostalim dr`avama ~lanicama EU,
konsultantske ku}e koje promovi{u
interese na nivou EU se otvaraju i
na prostorima dr`ava zapadnog
Balkana. U slu~aju Hrvatske,
otvorena je konsultantska ku}a

Zaklada za promicanje gospodarskih
interesa koja uglavnom pru`a usluge
privrednim subjektima i zastupa nji-
hove interese kako na nacionalnom,
tako i na nivou EU. 

Posmatraju}i primjer Hrvatske,
proces prelaska sa nacionalnog
puta zastupanja interesa na
me|unarodni nivo je prisutan. Ovo
je u velikoj mjeri prouzrokovano
"uvozom" na~ina organizovanja i
zastupanja interesa unutar EU.
Naravno, u pore|enju sa aktiviz-
mom interesnih grupa dr`ava ~lan-
ica, interesne grupe Hrvatske su jo{
uvijek u fazi razvoja. To se mo`e
vidjeti i iz podatka da su kompani-
je uglavnom djelovi ve}ih poslovnih

asocijacija koje pred-
stavljaju njihove sta-
vove na me|una-
rodnom nivou (kao {to
su privredne komore).
Tako|e, upravo zbog
male veli~ine interes-
nih grupa i ograni-
~avaju}ih finansijskih i
ljudskih resursa, samo
mali procenat njih ima
svoja predstavni{tva u
Briselu (samo 2%
organizacija iz Hrva-
tske ima predstavni{tva
u Briselu). 

Sa druge strane,
kao {to je ve} re~eno,
interesne grupe u
Crnoj Gori su slabo
organizovane, kako na
nacionalnom, tako i na
nivou EU. Kako je jo{
uvijek Crna Gora vi{e
od Hrvatske udaljena
na putu ka EU, samim
tim je i aktivizam
interesnih grupa na
ni`em nivou.

AAuuttoorr  jjee  sslluu`̀bbeenniikk
MMiinniissttaarrssttvvaa  iinnoossttrraanniihh
ppoosslloovvaa  RRCCGG  ii  ssaarraadd-
nniikk  EEvvrrooppsskkoogg  ppookkrreettaa
uu  CCrrnnoojj  GGoorrii..
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Pri samom pominjanju putovanja,
obi~no pomislimo na egzoti~ne des-

tinacije i daleka, nama nedosti`na mjes-
ta. Idejom organizovanja jeftinih puto-
vanja uglavnom se bave studenti koje po
raznim zemljama mo`emo sresti sa ruk-
sacima na le|ima. Dana{nja ponuda na
internetu, kada su putovanja u pitanju,
zahtijeva dosta upornosti, ali i
omogu}ava snala`enje u moru mogu}ih
varijanti. Naravno, na po~etku su neizb-
je`ne vize. Svako planiranje puta
po~inje od ovog najve}eg i najneprijat-
nijeg problema, kojega se ve}ina
Evropljana odavno li{ila. Neprijatnosti
vezane za dobijanje viza i duge proce-
dure najvi{e o~ekuju gra|ane biv{ih
jugoslovenskih republika. Ali, u sje}anju
nekih ostala su vremena kada to nije bio
problem i kada je najte`e bilo odlu~iti
se gdje oti}i i prona}i kartu za voz ili
avion.

Kao u~esnik u projektu "European
Rails of Peace", koji je realizovala orga-
nizacija iz Rima Glocal Forum u sarad-
nji sa Vladom Austrije i Paktom za sta-
bilnost jugoisto~ne Evrope, dobio sam
mogu}nost da mjesec dana putujem po
Evropi zajedno sa jo{ 60 studenata sa
Balkana i budem bogatiji za jedno nem-
jerljivo vrijedno iskustvo. Austrijska
ambasada je u~esnicima ovog projekta
izdala besplatne Shengen vize. Posto-
janje Shengenskog sporazuma i isto-
imene vize bitno pojednostavljuje puto-
vanje kroz zemlje koje su potpisnice
ovog Sporazuma, o ~emu govori i ~inje-
nica da kada jednom u|ete u Shengen
zonu, paso{ vam vi{e nije potreban za
prelazak granica izme|u tih zemalja.

Evropskim prugama sam udobno i

bezbjedno putovao koriste}i globalnu
Interrail kartu, koju mi je obezbijedila
norve{ka `eljezni~ka kompanija NSB.
Interrail je za mlade ljude stvarno ne{to
posebno. Daje vam mogu}nost da se
jednog jutra probudite sa `eljom za
putovanjem, spontano odlu~ite gdje
`elite da otputujete i jednostavno
krenete. Ovo je mogu}e u 30 evropskih
zemalja. Evropa je podijeljena na osam
zona, dok je razli~iti broj zemalja dodi-
jeljen svakoj zoni. Interrail karta je dos-
tupna u razli~itim formama: ili je to za
jednu zonu, ili dvije zone ili globalna za
sve zone. 

Dobijanjem vize i Interrail karte sve
je bilo spremno za polazak! I naravno,
ranac na le|a, pa put pod noge!

Prva destinacija prema kojoj se
uputila budu}a politi~ka i kulturna elita
sa Balkana bila je Be~, gdje se prisustvo-
valo radionici koju je na temu mirovnih
aktivnosti i mirnog rje{avanja sukoba
organizovala Diplomatska akademija u
saradnji sa Be~kim Univerzitetom i
Skup{tinom grada Be~a.

Be~ je veoma uredan i ~ist grad,
koji sa svim svojim palatama, ogromnim
vrtovima i ostalim zdanjima ostavlja
sna`an utisak na sve posjetioce. 

Poslije dvodnevne radionice u
Be~u, formirali smo manje grupe i po
sopstvenom izboru putovali Evropom. 

Cilj ovog projekta je i bio povezi-
vanje susjednih balkanskih zemalja sa
vr{njacima iz Evrope, kao i ostvarivanje
jednakih mogu}nosti za mlade iz balka-
nskih zemalja i mlade iz Evrope.
Realizovanjem projekta se pomoglo
nama, mladima sa Balkana, da probije-
mo socijalne i ekonomske barijere koje
su u nama i da putujemo onako kao {to
to rade na{i vr{njaci iz raznih evropskih
zemalja. 

I zaista, bilo je predivno putovati
Austrijom, probati belgijske ~okolade,
vidjeti Brisel - srce EU, provesti dio ljeta
na Azurnoj obali, posjetiti italijanske tur-
isti~ke centre od Venecije do Rima i u

Rimu se ponovo sastati sa svim u~esnici-
ma i razmijeniti me|usobna iskustva i
ideje. 

Kada putujete kroz razne zemlje u
prilici ste i da pravite pore|enja, pa tako
i primijetite da su u Austriji `eljezni~ke
stanice veoma ~iste i uredne, slu`benici
na {alterima naro~ito ljubazni i efikasni i
uvijek spremni da smireno odgovore na
sva pitanja. Sa druge strane, Italijani su
sasvim druga~iji u tom dijelu, ali su zato
vrlo dru`eljubivi i vode stil `ivota koji
odgovara na{em mentalitetu. Veliki su
ljubitelji dobre hrane, lijepog obla~enja i
no}nih izlazaka, na {ta se vrlo lako
privi}i. Italiju vrijedi vidjeti i zbog na~ina
`ivota njenih stanovnika, {to doprinosi
shvatanju koliko je bitno znati u`ivati u
malim stvarima. 

Mla|i od 25 godina predstavljaju
kategoriju putnika koji u Evropi mogu
da koriste veliki broj povoljnosti. Tako
nije ni problem prona}i smje{taj u
gradovima koji se posje}uju zahvaljuju}i
dobro razvijenoj mre`i omladinskih
hostela koji omogu}avaju solidan
smje{taj po veoma niskim cijenama.
Pored niza drugih povoljnosti, ne bih
zanemario ni jeftine avionske karte za
razli~ite destinacije. Izuzetno jaka
konkurencija na tr`i{tu avio usluga i brz
razvoj regionalnog avio saobra}aja,
donio je niz novosti za putnike u Evropi.
Za one koji putuju iz na{e zemlje u svi-
jet, ove promjene se jo{ ne osje}aju.
Slaba ponuda polazaka iz Podgorice i
veoma visoke cijene usljed nedostatka
konkurencije, jo{ uvijek bitno
ograni~avaju na{ izbor. 

Meni ostaje da se jo{ dugo sje}am
ovog proputovanja po Evropi i da se
nadam da }emo i mi postati dio te i
takve Evrope i u`ivati u mnogim
povoljnostima za koje danas ne znamo
ni da postoje.

Autoor  je  studennt  zavr{nne  goodinne
Ekoonnoomskoog  fakulteta  Unniverziteta  Crnne
Goore  i  asistennt  u  CGO-uu.

Pi{e:  Vu~ko  ]etkovi}

SSaa  iinntteerrrraaiill  kkaarrttoomm  oodd
BBee~~aa  ddoo  AAzzuurrnnee  oobbaallee

K A K O   S E   M O @ E   J E F T I N O   P U T O V A T I   P O   E V R O P I
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Za{to  `elim  da  budem
gra|anin  Evrope?

Prosje~nog gra|anina Crne Gore,
iako ba{ nije lako definisati ko je

danas u Crnoj Gori prosje~an, za
Evropu vezuje uglavnom proces stabi-
lizacije i pridru`ivanja. I, po{to }e to po
njemu dugo trajati, a o tome se i ve}
dugo pri~a, nekako se ~ini da je poma-
lo izgubio onu prvobitnu energiju ili
zainteresovanost za Evropu. 

Ipak, dok svi mi pravimo prve
korake na evropskom putu, ve} }emo
se podrobno obavijestiti {to zna~i biti
gra|anin Evrope i {to za nas predstavl-
ja ta ~injenica. Naravno, i {to u Evropi
dobijamo, a {to mo`da i gubimo.

Na`alost, danas u Crnoj Gori tek
svaki tre}i gra|anin ima paso{, a time i
mogu}nost da na neposredan na~in
upozna kako vrline, tako i mane stare,
dobre Evrope. Nakon ove konstatacije
slijedi zaklju~ak - za one druge dvije
tre}ine gra|ana Crne Gore, Evropa je i
dalje nepoznanica, a i jedina alternati-
va. Da, Crnoj Gori je evropska
budu}nost jedina alternativa.

Moja vizija `ivota kao gra|anina
Evrope jeste da upravo u Crnoj Gori
budem gra|anin Evrope, {to zna~i da
se po{tuje li~no pravo na izbor da
budem tamo gdje sam oduvijek pri-
padao. Crna Gora nije ni na kakvoj
ivici ili prekretnici, niti li~no imam
dileme da put kojim se istina ne ide
lako, ne}e dovesti i do formalizacije
evropske pripadnosti, moje zemlje i
moje. Iskustva drugih zemalja koje su
pre{le tu evropsku dionicu pokazuju da
ulazak me|u ~lanice Evropske unije

neminovno donosi ekonomski pros-
peritet i visok nivo `ivotnog standarda.
Podsjeti}u samo na siroma{nu Irsku
sedamdesetih godina pro{log vijeka, ili
Portugaliju, pa ~ak i [paniju. {to su
danas te zemlje i u mnogo {irim okvir-
ima, nepotrebno je posebno elaborirati.

Neki cinik bi mi mogao odgovoriti
da gledaju}i i drugu stranu medalje, tj.
stranu karakteristi~nu za potro{a~ki
mentalitet naroda koji se postepeno
osloba|a okova ekonomske zaostalosti,
u Crnoj Gori se danas mo`e na}i goto-
vo sve {to je Crnogorcima (ali i
Evropljanima) potrebno za `ivot, te
za{to onda i}i dalje ili tra`iti vi{e.
Danas je moderno opremljena svaka
ne{to bolja ku}a u Crnoj Gori. Kao
pokazatelje visokog standarda, razni
analiti~ari navode broj mobilnih tele-
fona koji je prema{io broj stanovnika,
broj luksuznih automobila na ulicama
nekih ve}ih gradova, i sl. Za{to bi onda
pravili taj formalni iskorak ka Evropi? 

Nije neka posebna nauka tvrditi da
ulazak u Evropsku uniju zna~i bolji
standard, ve}a mjese~na primanja, ve}e
{anse za hiljade i hiljade mladih ljudi
koji }e imati priliku da se oku{aju u
drugim zemljama (studiraju}i i
zapo{ljavaju}i se), mogu}nost putovan-
ja i upoznavanja zajedni~kog evropskog
naslje|a.

Po meni, ulazak u EU je i mnogo
vi{e od toga. To je kona~no pripadan-
je tamo gdje smo oduvijek trebali da
budemo. Prilika da se prisjetimo ko
smo i ~emu stremimo. Kakav smo `ivot
imali, a kakav smo `eljeli da imamo.
Da se oslobodimo svojih atavizama i
u|emo u jednu ve}u porodicu gdje }e
na{a pro{lost i tradicija kona~no dobiti
prave dimenzije. Tamo gdje }e na{e
previsoko mi{ljenje o sebi biti na
pravom ispitu. 

Pripadam generaciji koja se trudi-
la, uprkos ogromnim preprekama, da
bude vaspitavana i obrazovana u
evropskom duhu. Za mene je Evropa
po~injala sa Rabelais-om, Maupassant-
om, Joyce-om, Proust-om, Haines-om,

ali isto tako i sa Njego{evom "Lu~om
mikrokozma" ili Lali}evom "Lelejskom
gorom". Evropski duh jednako obitava i
u Manastiru Mora~a kao i u Katedrali
San Domenica u Bolonji. Nijesu li
Lubardina ulja na platnu dostojna
evropskih galerija? 

No, osvrnimo se oko sebe i
pogledajmo da li je i ona svakodnevna,
prakti~na Evropa oko nas. A to je
Evropa gdje je gra|anin u prvom planu,
gdje je pla}anje poreza dokaz odgov-
ornosti i ulaganja u budu}nost, gdje
rodna ravnopravnost nije tek
lingvisti~ko pitanje, a prava djeteta
nijesu mrtvo slovo na papiru. To je i
Evropa ljubaznih {alterskih slu`benika,
besprekorno ~istih ulica i parkova,
uredno parkiranih automobila, prelaza-
ka ulice isklju~ivo kad je zeleno svijet-
lo na semaforu, itd. Evropske mane,
kako krupne, tako i one uobi~ajene,
ovoga puta ne bih pominjao. Bi}e vre-
mena i za vi{e skepse i kriticizma kada
pre|emo dobar dio evropskog puta i
steknemo pravo da, kao `itelji zajed-
ni~ke evropske ku}e, kritikujemo i
uku}ane. A mane, nedostaci i proble-
mi svakog dru{tva su sli~ni.

Znam da je biti gra|anin Evrope
privilegija, ali i obaveza. Utoliko manja,
ukoliko je svijest o njoj {ira. Znam i da
Evropa treba mene kao njenog
gra|anina i moju zemlju kao njen
neodvojivi dio, kao {to joj treba i ~itav
ovaj izmoreni balkanski region. I tek }e
ostvarivanjem takve zajednice Evropa
imati puni civilizacijski, istorijski,
geografski i svaki drugi smisao.

Uostalom, mnogo }e biti prijatnije
kada na aerodromskim terminalima
evropskih prijestonica, poput recimo
Brisela, budemo prolazili kroz prolaz
"EU citizens" bez zadr`avanja i poseb-
nih provjera, a ne kao sada sporije i
te`e, kroz prolaz iznad kojeg stoji svje-
tle}e upozorenje "NON EU citizens". 

Autoor  je  visooki  funnkccioonner  Soocci-
jalisti~ke  nnaroodnne  partije.  Pooha|aoo  je  I
genneracciju  [koole  evroopskih  inntegraccija.

Pi{e:  mr  Aleksandar  Damjanovi}
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Nekako u isto vrijeme kada je
Evropska unija po~ela da bude

jedan od naj~e{}e pominjanih ter-
mina u javnom `ivotu na{e zemlje,
Bugarska i Rumunija privode kraju
svoj evropski put. [to to zanimljivo
ove dvije zemlje mogu da nas
nau~e?

Bugarska, dr`ava sa skoro 8
miliona stanovnika, poslije perioda
komunizma (1989. g.) po~inje
tranziciju ka tr`i{no orijentisanoj
privredi. Uz to, devedesete godine
za nju predstavljaju period
politi~kih i ekonomskih previranja. 

[to se ti~e situacije u brojnijoj
Rumuniji (koja ima vi{e od 21 mil-
iona stanovnika), nakon krvave rev-
olucije 1989. biv{i zvani~nici
komunisti~ke partije bili su prisutni
u vladi do 1996. a neki i do 2000.
Rumunija je primljena u NATO
2004. a zajedno sa Bugarskom je
Pregovore o pridru`ivanju zaklju~ila
2005. Prema izvje{tajima Evropske
komisije iz 2004. obije dr`ave su
uspjele da ostvare funkcionalnu
tr`i{nu ekonomiju i makro ekonom-
sku stabilnost sa stabilnim privred-
nim rastom i GDP-om ne{to vi{im
od 30% prosjeka u dr`avama ~lani-
cama EU. 

U toku pregovora o Ugovoru o
Ustavu za Evropu, obije dr`ave su

u~estvovale u svojstvu "aktivnih
posmatra~a". Bugarska i Rumunija
su gajile ambicije da }e u EU u}i u
okviru petog pro{irenja, ali procjena
Komisije je bila da one nijesu u
dovoljnoj mjeri ispunile kriterijume
za ~lanstvo. U Ugovorima o
pridru`ivanju koje su ove dr`ave
zaklju~ile sa EU, stoji da }e biti
primljene u ~lanstvo 2007, s tim {to
je une{ena za{titna klauzula po
kojoj EU mo`e odlo`iti njihov pri-
jem na godinu dana, ukoliko se
reforme ne budu odvijale po pred-
vi|enom planu. Na osnovu zamjer-
ki Komisije, ove dr`ave pokazivale
su klasi~ne simptome "balkanskih
bolesnika" - potrebno je dalje i
efikasnije sprovesti reformu pravo-
sudnog sistema, suzbiti korupciju
(uklju~uju}i i onu na visokom
dr`avnom nivou) sprovesti efikasni-

ju reformu javne uprave, pobolj{ati
situaciju u oblasti po{tovanja ljud-
skih i manjinskih prava, itd. 

Nakon {to je Evropska komisija
26. septembra ove godine usvojila
svoj kona~ni izvje{taj o stanju u
ovim dr`avama, postalo je jasno da
za{titna klauzula o odlaganju ne}e
biti aktivirana, te da }e Bugarska i
Rumunija svoju ~lansku kartu dobiti
1. januara 2007. g. Ovo zna~i da
}e njihov put do Unije od trenutka
apliciranja za ~lanstvo trajati punih
12 godina. 

Me|utim, Komisija je u nji-
hovom slu~aju predlo`ila jedan
presedan, {to joj ina~e nije strani
manir kad su u pitanju pro{irenja.
Naime, ona je predlo`ila niz rig-
oroznih prate}ih mjera kojima Unija
mo`e pribje}i ukoliko Bugarska i
Rumunija ne pobolj{aju situaciju u

P O V O D O M   N A J A V E   D A   ] E   O D   1 .   J A N U A R A   2 0 0 7 .   G O D I N E   B U G A R S K A   I
R U M U N I J A   P O S T A T I   N O V E   ^ L A N I C E   E V R O P S K E   U N I J E

Pi{e:  Maja  Vuja{kovi}

Ako  se  ne  oporave,  mogu
ostati  bez  fondova  EU
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pojedinim oblastima. Zahtjevi osta-
ju isti - borba protiv korupcije,
organizovanog kriminala, refor-
misano i nezavisno sudstvo, pozi-
tivne mjere u oblasti poljoprivrede
(koje se ti~u primjene standarda za
ispravnost prehrambenih proizvoda)
kao i ustanovljenje efikasnih sistema
finansijske kontrole. Mjere koje bi u
slu~aju nezadovoljstva bugarskim i
rumunskim reformama EU mogla
preduzeti i nakon {to ove dr`ave
postanu ~lanice, mogle bi zna~ajno
umanjiti njihovu mogu}nost
kori{}enja tako `eljenih evropskih
fondova. Ovo su do sada najstro`iji
uslovi koji su postavljeni novim
~lanicama i trebali bi biti pouka za
sve one budu}e ~lanice koje odla`u
sprovo|enje politi~ki bolnih reformi. 

Interesantna je ~injenica da je
ranijih godina Bugarska smatrana
boljim kandidatom za ~lanstvo, ali

ju je, prema posljednjim izvje{taji-
ma, Rumunija pretekla jer je uspjela
da se efikasnije obra~una sa prob-
lemima na koje ukazuje Evropska
komisija. U Rumuniji su donijeti
reformski zakoni kojima se one-
mogu}ava politi~ka kontrola sudst-
va, na visoke funkcije u sudstvu i
tu`ila{tvu su postavljeni ljudi sa
dobrom reputacijom u oblasti
za{tite ljudskih prava, a otvoreni su
i tajni dosijei. Bugarska je imala
mnogo manje uspjeha u ovim
oblastima, tako da posljednja
istra`ivanja javnog mnjenja pokazu-
ju da visok procenat bugarskog
stanovni{tva smatra da njihova
zemlja nije spremna za ulazak u EU
iz razloga {to Vlada nije bila sprem-
na da sprovede neophodne
reforme. Sli~no drugim zemljama,
oni Uniju vide kao jedino rje{enje
za smanjenje korupcije i siroma{tva.

Ipak, Unija je spremna da prepi{e
recept protiv ovih bolesti, ali u
svoje okrilje prima samo oporavl-
jene. Tako i ove prate}e mjere za
Bugarsku i Rumuniju imaju za cilj
sprje~avanje "zaraze", poka`e li se
da su ove dr`ave poslije priklju~enja
Uniji jo{ uvijek "bole{ljive". Od
budu}ih kandidata, Evropska unija
}e tra`iti najmanje isto, a iskustva
govore da nema svrhe od stvaranja
privida zdravog dru{tva, ve} da
takvo dru{tvo treba stvarati.

Evropska unija je, kroz iskustvo
organizovanja pet pro{irenja, jasno
definisala kriterijume za ~lanstvo.
Tr`i{na ekonomija, demokratija,
po{tovanje ljudskih prava, kapacitet
da se primijeni acquis communi-
taire, su neosporno izazovi koje
na{a zemlja mora da savlada. 

Me|utim, nijesu to jedine pla-
nine na koje se moramo popeti.
Ozbiljna opasnost vreba i sa jo{
jednog planinskog vrha koji se
nalazi na na{im prostorima, a zove
se neznanje. Evropska unija je
prili~no izda{na u pru`anju razli~itih
pomo}i finansijske, administrativne i
stru~ne prirode zemljama koje `ele
da sprovedu neophodne reforme.
No, potrebno je u detalje znati "{ta
se to kuva" na ovom polju da bi se
te mogu}nosti iskoristile na pravi
na~in. Izvje{taji Evropske komisije
svjedo~e o razli~itim nivoima
uspje{nosti razli~itih zemalja u
ovom smislu. Tako je prili~no
impresivan primjer Hrvatske koja je
do sada uspjela da iskoristi preko
90% ovih mogu}nosti, a pou~an je
primjer Bugarske koja je "zgrabila"
tek ne{to vi{e od tre}ine pru`enih
{ansi. I to je samo jedan aspekt
ovog problema. Drugi, ne manje
bitan, je i obrazovanje javnog
mnjenja. 

AAuuttoorrkkaa  jjee  ssttuuddeennttkkiinnjjaa  ddrruuggee
ggooddiinnee  ppoossttddiipplloommsskkiihh  eevvrrooppsskkiihh
ssttuuddiijjaa  nnaa  FFaakkuulltteettuu  ppoolliittii~~kkiihh  nnaauukkaa
uu  BBeeooggrraadduu..  PPoohhaa||aallaa  jjee  IIIIII  ggeennee-
rraacciijjuu  [[kkoollee  eevvrrooppsskkiihh  iinntteeggrraacciijjaa..

Jedna je stvar koristiti Evropsku uniju za prikupljanje politi~kih poena i podsti-cati javnost da ma{ta o ulasku u Uniju (gdje su ve}i iznosi plata, bolje se `ivi
i vi{e se putuje) koja nam je tu, iza }o{ka, jer smo mala dr`ava i ne mo`emo
ugroziti evropsko tr`i{te, a sasvim je druga stvar suo~iti gra|ane sa realnom
slikom velikog posla koji nam predstoji. Treba ulo`iti truda da taj posao uspje{no
zavr{imo, i u skladu sa onom narodnom "bolje sprije~iti nego lije~iti", mini-
miziramo naizgled neizbje`ne negativne efekte bolnih reformi sa kojima se
trenutno suo~ava pomenuta Hrvatska (gdje je, sa odmicanjem na putu reformi,
opala i podr{ka javnog mnjenja procesu integracija). Moramo shvatiti da nam
boljitak ne}e donijeti Unija, ve} mi sami, tako {to }emo pobolj{ati svoju dr`avu
u skladu sa evropskim standardima, a to mo`emo jedino ako ozbiljno zasu~emo
rukave i oslobodimo se starih, lo{ih navika. To se mora desiti ve} sada, ako
`elimo da jednog dana u|emo u evropsku porodicu. Nikako obrnutim redom.
Crna Gora jeste mala dr`ava, ali za evropske pojmove je mala i Malta, pa i
Slovenija, pa im ta ~injenica nije bila od velike pomo}i.

Bez `elje da ova konstatacija zvu~i utje{no, prednost ~injenice da smo na
jednom od posljednjih mjesta u redu zemalja koje tra`e ~lanstvo je veliki broj
iskustava koje nam stoje na raspolaganju. Iako mi volimo da se poredimo sa
Irskom, koja je sjajno iskoristila ~lanstvo u EU i postala zemlja sa visokim
privrednim rastom, ili Gr~kom, na ~ijoj je strani bila politi~ka volja Savjeta u
tada{njem sazivu da pomogne tada mladoj gr~koj demokratiji (uprkos upo-
zorenjima Komisije da ova zemlja nije spremna za ~lanstvo), ~injenica je da
Evropska unija danas nije ni tako mala, ni tako raspolo`ena za {irenje kao {to
je bila sedamdesetih i po~etkom osamdesetih godina. Stoga je mo`da korisni-
je da se osvrnemo na iskustva zemalja sa kojima dijelimo sli~ne ekonomske i
demokratske izazove i sli~na istorijska naslje|a. 

PPPPUUUUTTTT    ZZZZAAAA    OOOOSSSSLLLLOOOOBBBBAAAA\\\\AAAANNNNJJJJEEEE
OOOODDDD    SSSSTTTTAAAARRRRIIIIHHHH    LLLLOOOO[[[[IIIIHHHH    NNNNAAAAVVVVIIIIKKKKAAAA



19E IC b i l t en   N o  1 3   

ok t o ba r   2 0 0 6 .   P r i v r e da

Uzemljama Evropske unije rib-
arstvo je okosnica razvoja

privrede mnogih malih sredina, ~ak
i dr`ava, dok je u Crnoj Gori
privredno ribarstvo, koje je vrlo
interesantno za ukupan privredni
razvoj, tek u povoju. Prije po~etka
pregovora sa EU Crna Gora mora
jasno definisati nacionalnu ribarsku
politiku, i svoje potrebe za odr`ivim
razvojem vlastitog ribarskog sektora.
To suvereno defini{e svaka obalska
dr`ava kako bi utvrdila svoju plat-
formu u pregovorima i za{titila svoj
nacionalni interes.

Crna Gora je nedavno dobila
Zakon o morskom ribarstvu i na
kvalitetan na~in regulisala ovu oblast
koja je ve}im dijelom usagla{ena sa
regulativom EU. Zakonskim odred-
bama na~elno su razrije{ena pitanja
morskog ribarstva, detaljno defin-
isana sredstva i uslovi za vr{enje
privrednog ribolova, dok je jedan
dio regulative ostao da se uredi
podzakonskim aktima. Time su
stvorene pravne pretpostavke za
br`e i efikasnije uskla|ivanje propisa
iz oblasti morskog ribarstva sa stan-
dardima EU. 

Iako je ova oblast vrlo intere-
santna za ukupni privredni razvoj
Crne Gore, na `alost, privredno rib-

arstvo nije razvijeno i unaprije|eno.
Na{ ulov je zanemarljiv i nalazi se
na nivou daleko ispod 500 tona
godi{nje. 

Kada se uporede podaci sa
kojima se (kao relevantnim) barata
u medijima, Italijani godi{nje u
Jadranskom moru ulove 200.000
tona ribe, a Hrvati 20.000, iako je
poznato da u crnogorskom dijelu
Jadranskog mora ima neuporedivo
vi{e ribe nego na italijanskoj strani. 

Kako je ovaj resurs nedovoljno
vrednovan, dovoljno govori podatak
da se morski ribolov obavlja sa
osam brodova ve}ih od 14 metara,
11 brodova od 8,1 do 13,9 metara
i 11 manjih ~amaca. Tako|e, pored
ubrzavanja razvoja privrednog rib-
arstva, Crna Gora mora razmi{ljati i
o primjeni odre|enih novina,
odnosno mjera koje je propisala EU

regulativa. 
Naime, pored ograni~enja koja

se odnose na dozvoljenu daljinu
ko~arenja (3 milje od obale),
veli~inu oka na mre`i kojom se reg-
uli{e za{tita ribljeg fonda, te dozvol-
jena dubina ({to je uglavnom defin-
isano na{im zakonodavstvom i
uskla|eno sa propisima EU), va`na
je primjena regulative i kada su u
pitanju veletrgovine i ribarske luke. 

Za ovo posljednje, naro~ito je
va`no stvoriti pretpostavke u pros-
tornom planu Crne Gore, jer do
sada nijesmo imali planiran lokalitet
za luku ovoga tipa. 

Svakako, veliko iskustvo u pre-
govorima Crne Gore sa EU na polju
ribarstva predstavlja}e i epilog pre-
govora koje vodi Hrvatska sa EU.
Prije svega jer se radi o Jadranu, ali
i o poziciji Italije koja je u okviru

D A   L I   J E   U   P R E G O V O R I M A   O   S S P   P O S V E ] E N A   D O V O L J N A   P A @ N J A   R I B A R S T V U ,
G R A N I   K O J A   M O @ E   D O P R I N I J E T I   U K U P N O M   P R I V R E D N O M   R A Z V O J U   C R N E   G O R E

Gdje  je  nacionalna
ribarska  politika

Pi{e:  Emil  Krije{torac

Kako se prije po~etka pregovora sa EU utvr|uje nacionalna ribarska politika
i kako se vodi ra~una o li~nim potrebama za odr`ivim razvojem kojim se

{titi nacionalni interes, mo`da najbolje govori primjer Malte koja va`i za jednu
od najvje{tijih i najuspje{nijih dr`ava u pregovorima o pristupanju EU. 

Iako ima samo 400.000 stanovnika i 316 kvadratnih kilometara povr{ine,
Malta se u pregovorima izborila za 77 razli~itih izuzetaka od va`e}ih pravila EU. 

Jednim prefinjenim pristupom, na na~in da je napravljena nau~na studija
koja je utvrdila da u podru~ju (progla{enog) ribarskog pojasa mo`e loviti
ograni~eni broj ribara, kako ne bi do{lo do pusto{enja podmorja, obale itd.
Malta je u pregovorima uspjela da za{ti}eni ribolovni pojas velikim dijelom
sa~uvati samo za svoje ribare. Tako|e, u pregovorima je postignut i dogovor sa
EU da u ribolovnom pojasu Malte mogu loviti i drugi brodovi osim malte{kih,
ali da ja~ina brodskih motora ne smije biti ja~a od 250 konjskih snaga. Kada
se zna da ve}ina italijanskih ribarskih brodova nema ja~inu motora manju od
800 konjskih snaga, ustupak malte{kim ribarima dobija na posebnoj te`ini.

KKKKAAAAKKKKOOOO    SSSSEEEE    MMMMAAAALLLLTTTTAAAA    SSSSNNNNAAAA[[[[LLLLAAAA



EU, i koja }e najvi{e {tititi interese
svojih ribara uz prijetnju da ugrozi
interese ostalih jadranskih dr`ava. 

U zemljama Evropske unije rib-
arstvo je okosnica razvoja privrede
mnogih malih sredina, ali i dr`ava.
Me|utim, prinosi od ribarstva ~ine
samo 1% BDP Unije, dok je direkt-
no upo{ljeno tek 270.000 profesion-
alnih ili polu profesionalnih ribara.
Osnovni pravni akt za upravljanje
ribarstvom u EU je postavljen usva-
janjem Zajedni~ke ribarske politike
(Common Fisheries Policy - CFP). 

Prvobitno je pomenuta politika
bila dio Zajedni~ke poljoprivredne
politike, a izdvajanju u zasebnu
politiku doprinio je ulazak zemalja
sa znatnom ribarskom flotom i
morskim resursima (Gr~ka, [panija,
Portugalija) u Uniju, te potreba
rje{avanja novih specifi~nih proble-
ma, poput o~uvanja zaliha ribe i
regulisanja me|unarodnih odnosa
nakon uvo|enja nacionalnih pri-
vrednih pojaseva.

Iako je zajedni~ka ribarska poli-
tika usvojena tek 1983. godine,
prve zajedni~ke mjere u ribarskom
sektoru done{ene su sedamdesetih
godina pro{log vijeka. Njima su
postavljena pravila za pristup rib-
arskim podru~jima i tr`i{tima dr`ava

~lanica EU. CFP je 1992. godine
do`ivjela prvu reviziju, kojom su
poo{trena pravila o kontroli broja
ribarskih brodova i tehni~ke mjere
za sprje~avanje prevelikog lova ribe.

Rad na drugoj reformi je po~eo
ve} 1998. godine, a u martu 2001.
godine objavljena je Zelena knjiga o
budu}nosti zajedni~ke ribarske
politike (COM (2001) 135 final, 20.
marta 2001. g.) kojom je otpo~ela
{iroka rasprava o o~uvanju ribljih
resursa, ograni~avanju ribarske flote,
upravljanju, pra}enju i nadzoru
ribljeg fonda, ekonomskim i socijal-
nim pitanjima, za{titi prirodne
ba{tine, akvakulturi, te o jedin-
stvenoj mediteranskoj politici. 

U maju 2002. godine Komisija
je predstavila prvi niz prijedloga, a
u decembru se Savjet ministara
zadu`enih za ribarstvo slo`io o
prvom paketu mjera kojima su
definisane uredbe o utvr|ivanju
detaljnih pravila i postupaka struk-
turne pomo}i ribarskom sektoru EU,
zatim uredbe o utvr|ivanju hitnih
mjera EU za postupno smanjenje
ribarske flote, te o o~uvanju i
odr`ivom eksploatisanju ribljih
resursa u okviru CFP-a.

Kolika se va`nost pridaje za{titi
nacionalnih interesa u oblasti riba-

rstva dovoljno govori ~injenica da
25 ministara poljoprivrede i ribarst-
va jo{ nijesu postigli dogovor sa
Evropskom komisijom oko reforme
ribolovnog sektora i subvencija za
ribare za period 2006. - 2013. g.

Dogovor o evropskom ribolo-
vnom fondu trebao bi stupiti na
snagu idu}e godine sa bud`etom od
3,8 milijardi eura za razne pomo}i
i subvencije, prije svega za gorivo i
nadoknadu za manji ulov ribe.
Ribolovna flota EU je suo~ena sa
rastom cijena goriva koje su se
izme|u 2003. g. i 2005. g.
udvostru~ile, dok je ulov ribe sve
manji zbog sve manjih koli~ina ribe,
iako se analogno tome cijena ribe
nije pove}ala ve} je u nekim
slu~ajevima i manja. Ako se
postigne dogovor koji su do sada
ko~ile Njema~ka, Velika Britanija i
Belgija, a donekle svojim suz-
dr`anim glasom i Poljska, od 31.
decembra }e prestati da va`i posto-
je}i aran`man, finansijske mjere za
ribolov (Financial Instrument for
Fisheries Guidance - FIFG), koji je
na snazi od 2000. godine.

AAuuttoorr  jjee  vviissookkii  ffuunnkkcciioonneerr  NNaa-
rrooddnnee  ssttrraannkkee..  PPoohhaa||aaoo  jjee  IIVV  ggeennee-
rraacciijjuu  [[kkoollee  eevvrrooppsskkiihh  iinntteeggrraacciijjaa..
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Institucija evropskog Ombudsmana
ustanovljena je Ugovorom iz

Mastrihta (1992. g.). Osnovna funkcija
Ombudsmana je da radi kao posred-
nik izme|u gra|ana EU i njenih insti-
tucija i da bude adresa na koju se
gra|ani Evropske unije mogu obratiti
povodom eventualnih problema u
odnosu sa nekom od institucija EU.
Ombudsman prima i razmatra `albe
svih pravnih i fizi~kih lica, preduze}a
ili organizacija koje su rezidenti neke
od zemalja EU ili u njima imaju reg-
istrovane firme i predstavni{tva. Rad
svih institucija EU, sem Evropskog suda
pravde i Prvostepenog suda, mogu biti
predmet pritu`be.

Ombudsmana bira Evropski parla-
ment na mandat od 5 godina sa
mogu}no{}u reizbora.

Nikiforos  Diamandouros, biv{i
nacionalni Ombudsman Gr~ke, do{ao
je na mjesto Ombudsmana u aprilu
2003. godine, a u januaru 2005.
godine je ponovo izabran na to mjesto
i time dobio mandat od jo{ 5 godina.

Osnovna funkcija Ombudsmana
je registrovanje propusta u funkci-
onisanju administracije, tj. propusta u
radu tijela i institucija EU za koje on
saznaje kroz pritu`be gra|ana EU.
Ombudsman ne mo`e djelovati na
osnovu predstavki koje se odnose na
nacionalne, regionalne ili lokalne
administracije dr`ava ~lanica.

Propusti u radu institucija odnose

se na slu~ajeve kada institucija prekr{i
zakon, ne po{tuje principe dobrog
upravljanja ili u slu~ajevima kr{enja
ljudskih prava.

Gra|ani mogu tra`iti od Ombud-
smana da interveni{e u slu~ajevima
diskriminacije, zloupotrebe mo}i,
odbijanja prava pristupa informacija-
ma, nepotrebnog odlaganja dono{enja
neke odluke, nekorektne procedure... 

Ombudsman sprovodi istra`ivanje
na osnovu pojedina~ne predstavke, a
~esto to ~ini i samoinicijativno. U
svom radu Ombudsman mora biti pot-
puno objektivan i nepristrasan. Vlade
zemalja ~lanica ne smiju vr{iti pritisak
na rad Ombudsmana, niti to smije
raditi ijedna organizacija.

Ombudsman se ne bavi pitanjima
koja su ve} u proceduri pred Sudom
ili je Sud donio odre|enu odluku o
njima.

Za uputstva o tome kako se
pi{e predstavka i kako te~e proce-
dura njenog dostavljanja, vi{e infor-
macija se mo`e na}i na sajtu:
www.ombudsman.europa.eu

Da bi se neki od problema rije{io,
Ombudsman mo`e da se obrati insti-
tuciji EU sa ~ijim funkcionisanjem
pojedinac ima problema. Po prijemu
pritu`be, Ombudsman istra`uje slu~aj.
Institucija kojoj Ombudsman tra`i
informacije o datom slu~aju mora
pru`iti tra`ene informacije u roku od
tri mjeseca, a lice koje je podnijelo
pritu`bu biva obavije{teno o rezultati-
ma istrage.

Ako je situacija kr{enja procedure
slo`enija, onda Ombudsman mo`e
uputiti prijedlog ili mi{ljenje instituci-
ji kako da se problem otkloni. Ukoliko
prijedlog Ombudsmana ne bude prih-
va}en, on mo`e uputiti dopis EP koji
mo`e donijeti odluku o tome kako da
se rije{i slu~aj.

Ombudsman je du`an da na kraju
svake godine Evropskom parlamentu
predstavi izvje{taj o svom radu.

Petar  \UKANOVI]

EEvvrrooppsskkii  OOmmbbuuddssmmaann
PREDSTAVLJAMO  INSTITUCIJE  EU NEVLADINE  ORGANIZACIJE  

U  EVROPSKOJ  UNIJI

Evropska `enska mre`a za razvoj
(Women in Development Europe

Network) je platforma evropskih organi-
zacija koje se bave pitanjima razvoja,
rodne ravnopravnosti i ljudskih prava.

WIDE prati i uti~e na proces
kreiranja me|unarodnih politika u
oblasti ekonomije i razvoja sa stanovi{ta
`enskih prava i dru{tvene pravde, radi
na obezbje|ivanju jednakih prava za sve
i jednakog pristupa resursima i mo-
gu}nostima u svim oblastima politi~kog,
dru{tvenog i ekonomskog `ivota.

Osnovne aktivnosti WIDE mre`e
su: ja~anje svijesti o slo`enosti politi~kih,
ekonomskih i dru{tvenih kretanja; anal-
iza uticaja evropskih i me|unarodnih
politika na `ivot `ena i odnose me|u
polovima. WIDE se bavi zastupanjem
`enskih prava i promocijom rodno sen-
zitivnih politika pri evropskim i
me|unarodnim institucijama (poput EU i
Svjetske trgovinske organizacije) i prati
primjenu me|unarodnih instrumenata za
za{titu `enskih prava. 

WIDE radi na unapre|enju dijaloga
i saradnje me|u `enama u svijetu kroz
konferencije, seminare i konsultacije i
organizuje programe razvoja kapaciteta.
Projektom Ekonomska pismenost ospo-
sobljavaju se ~lanovi i partneri da
u~estvuju u diskusijama na temu glob-
alne ekonomije i poma`e im se da
steknu dublje razumijevanje ekonomskih
i trgovinskih pitanja i odnosa izme|u
ekonomije i rodne (ne)ravnopravnosti.
WIDE poma`e svojim ~lanicama da
samostalno razviju alternative negativnim
uticajima globalizacije, te daje podr{ku
rodno senzitivnim alternativama. Kroz
diseminaciju svojih istra`ivanja i analiza,
WIDE promovi{e rodnu ravnopravnost i
socijalnu pravdu.

Na web stranici WIDE mre`e
nalaze se uputstva za pristupanje mre`i,
kao i detaljan opis njihovih trenutnih
aktivnosti. Stranica sadr`i i veliki broj
materijala za predava~e i u~enike u pro-
jektu Ekonomska pismenost, kao i
besplatne publikacije, izvje{taje i analize.

Website:  www.wide-nnetwork.org  
E-mmail:  info@wide-nnetwork.org

Pripremila:  V.  []EPANOVI]

Nikiforos
Diamandouros
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Novi ciklus [kola evropskih integraci-
ja, koje organizuju Centar za

gra|ansko obrazovanje, Centar za razvoj
nevladinih organizacija i Evropski pokret
u Crnoj Gori uz podr{ku Instituta za
otvoreno dru{tvo, kancelarije u Pod-
gorici, po~eo je 10. oktobra u Podgorici,
a ~etiri dana kasnije i u Bijelom Polju.

Na konkurs se javilo ukupno 230
kandidata, od kojih }e 24 polaznika
~initi drugu generaciju Regionalne {kole
u Bijelom Polju, a njih 27 petu generaci-
ju {kole Podgorici. 

Polaznici Regionalne {kole evropskih
integracija od 20. do 22. oktobra u~estvo-
vali su na seminaru u Budvi, na temu "Uvod
u istorijat i pojmove evropskih integracija,
institucije i osnove pravnog sistema EU".
Predava~i su bili prof. dr Radovan  Radonji},
prof. dr [erbo  Rastoder, prof. dr Milan
Popovi}, dr Tanja  Mi~evi}, prof. dr Zoran
Radivojevi}, Jovana  Marovi}, Mom~ilo  Ra-
dulovi}, mr Vladimir  Vu~ini} i Stevo  Muk.

Oni }e predavati i u {koli u
Podgorici, a pored njih predava~i }e biti
dr Judy  Batt, Daliborka  Uljarevi}, Zlatko
Vujovi}, dr Miroslav  Prokopijevi}, Goran
Svilanovi}, dr Sr|an  Darmanovi}, amba-
sador Ivan  Jestrab, Johan  Sverre  Kvale i
Aleksandar  Sa{a  Zekovi}.

SSeemmiinnaarr ii     CCEEDDEEMM--aa

Seminar za crnogorske sudije, tu`ioce i
advokate na temu "Pravo na pravi~no

su|enje po Evropskoj konvenciji o ljud-
skim pravima" u organizaciji CEDEM-a,
Savjeta Evrope, AIRE Centra iz Londona i
Centra za obuku sudija, odr`an je u
Be~i}ima 6. i 7. oktobra.

Predava~i su bili: Zvonimir  Mataga,
pravne savjetnice u Sekretarijatu Evropskog
suda za ljudska prava iz Strazbura,
Catharina  Harby i Biljana  Braithwaite,
pravni savetnici AIRE Centra iz Londona,
Mira{  Radovi} i Petar  Stojanovi}, sudije
Vrhovnog suda i Zoran  Pa`in, Predsjednik
Osnovnog suda u Podgorici. 

Projekat je realizovan uz podr{ku
Savjeta Evrope, MIP-a Velike Britanije i
Vestminsterske fondacije za demokratiju.
Tako|e, CEDEM je u saradnji sa Policijskom
akademijom iz Danilovgrada, uz podr{ku
[vedskog helsin{kog komiteta, u Pljevljima
14. oktobra organizovao i seminar za pri-
padnike policije na temu "Ljudska prava i
policija u kontekstu Zakonika o krivi~nom
postupku - pretkrivi~ni postupak".

PO^EO  NOVI  CIKLUS  [KOLA
EVROPSKIH  INTEGRACIJA

Prvi javni nastup prvog predstavnika EK u
Crnoj Gori Martin  Harvey-a, u okviru

Foruma [kole evropskih integracija, organi-
zovali su 16. oktobra Centar za gra|ansko
obrazovanje, Centar za razvoj nevladinih
organizacija i Evropski pokret u Crnoj Gori,
uz podr{ku Fondacije Institut za otvoreno
dru{tvo - Predstavni{tvo u Crnoj Gori.

Govore}i o odnosima EU sa zapadnim
Balkanom i Turskom, Harvey je podsjetio da
je Evropski savjet, najvi{e tijelo EU koje se
sastoji od {efova dr`ava i vlada ~lanica EU,
u brojnim prilikama potvrdio evropsku per-
spektivu zemalja zapadnog Balkana. 

On je naglasio da Sporazum o stabi-
lizaciji i pridru`ivanju (SSP) predstavlja okvir
za saradnju u velikom broju oblasti - poli-
ti~koj, ekonomskoj, pravosu|a i unutra{njih
poslova...

"Jedan od ciljeva SSP-a je da uspostavi
slobodnu trgovinu izme|u ~lanica EU i onih
u procesu pridru`ivanja, a jedan od uslova
za slobodnu trgovinu je da imate sli~ne
zakone u pogledu industrijskih standarda,
da se promovi{e i unapre|uje uskla|ivanje
mnogih oblasti kao {to je za{tita `ivotne
sredine, veterinarski i fitosanitarni zakonski
propisi...", kazao je Harvey.

On je napomenuo da je posebno va`no
da se EK uvjeri da "...ekonomija funkcioni{e
na principima konkurentskog poslovanja".

Podsje}aju}i da je Turska dobila status
kandidata 1999. g, da Ugovor o pridru`iva-
nju sa Turskom poti~e jo{ iz 60-tih, ali da
se intenzivirao od 1995. g. kada je defin-
isana carinska unija, Harvey je ocijenio da je
u odnosima izme|u EU i Turske uvjek pose-
ban naglasak bio na politi~kim kriterijumima. 

"Kad se govori o Turskoj, tu su
najzna~ajniji politi~ki kriterijumi, pa je treba-
lo da pro|e 6 godina da po~nu pregovori o
pridru`ivanju. Bilo je briga u pogledu ljud-
skih prava, osnovnih sloboda, ukidanja
smrtne kazne, uloge vojske u dr`avi. Tek
2005. g. je Turska ispunila politi~ke kriteri-
jume iz Kopenhagena, a pregovori su po~eli
krajem pro{le godine, kao i sa Hrvatskom.
Sad prolazimo proces skeniranja, snimanja
stanja, radimo paralelno sa Turskom i Hrvat-
skom. EK to radi mnogo detaljnije nego do
sada i kontroli{e stepene uskla|enosti u ve-
likom broju oblasti", objasnio je Harvey. On
je istakao da za Tursku u tim pregovorima
postoji jo{ jedna specifi~na te{ko}a - Kipar. 

"U ju`nom dijelu, poznatom kao gr~ki
dio Kipra, re`im je op{te priznat kao
Republika Kipar, ali u sjevernom dijelu je
dr`ava koja nije priznata - Turska Republika
Sjeverni Kipar. Ova dr`ava je priznata samo
od Turske i jo{ dvije ili tri zemlje. Tamo ima
oko 30.000 turskih vojnika, a ukupno je
oko 150.000 stanovnika. Bilo je mnogo
napora da se na|e rje{enje za Kipar. To
ote`ava prijem Turske u EU, posebno {to
sve odluke o pridru`ivanju zahtijevaju
jednoglasnost svih ~lanica, me|u kojima je
i Republika Kipar", rekao je Harvey. 

Forum je odr`an na Fakultetu po-
liti~kih nauka.

Direktorka Centra za gra|ansko obrazo-
vanje Daliborka Uljarevi} u~estvovala je

5. oktobra na skupu `ena iz regiona aktivnih
u oblasti evropskih integracija i bezbjednos-
ti, odr`anom u Parizu u organizaciji Instituta
za bezbjednonosne studije Evropske unije
(EUISS), kao i na tradicionalnoj godi{njoj
konferenciji Instituta dan kasnije.  

Na konferenciji, koja je bila posve}ena
izazovima sa kojima }e se EU suo~avati u
narednoj deceniji, uvodni~ar je bio visoki
predstavnik EU za spoljnu politiku i bezbjed-
nost JJaavviieerr  SSoollaannaa.

NNiiccoollee  GGnneessoottttoo, direktorka EUISS-a,
predstavila je zaklju~ke studije o budu}im
trendovima u svijetu koji }e se ticati i EU,
dok je o uticaju globalizacije govorio DDaanniieell
CCoohheenn, bezbjedonosnim i energetskim veza-
ma CCllaauuddee  MMaannddiill, a o ulozi SAD i njenom
uticaju na me|unarodnu ulogu EU KKaarrll
KKaaiisseerr.

Sam skup `ena sa zapadnog Balkana
koje su se istakle u oblasti evropskih inte-
gracija i bezbijednosti bio je posve}en
pronala`enju na~ina za ve}u podr{ku nji-
hovom daljem radu i umre`avanju.

ZZaappaaddnnii  BBaallkkaann  ii  TTuurrsskkaa  nnaa  ppuuttuu  kkaa  EEUU

C G O ,   C R N V O   I   E P U C G ,   U Z   P O D R [ K U   F O S I   R O M - AA ,
S U   1 6 .   O K T O B R A   P R I P R E M I L I   P R V I   J A V N I   N A S T U P
P R V O G   P R E D S T A V N I K A   E K   U   C R N O J   G O R I

NA  POZIV  INSTITUTA  ZA
BEZBJEDONOSNE  STUDIJE
EVROPSKE  UNIJE

Uljarevi}eva  u  Parizu

Sa  predavanja
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U  OVOM  BROJU  PREPORU^UJEMO:

IILLVV  FFEELLLLOOWWSSHHIIPP
MMAARRIIEE  CCUURRIIEE
SSOOCCAANNTTHH  NNEETTWWOORRKK
SScchhoollaarrsshhiipp//FFiinnaanncciiaall  aaiidd:: a monthly living
allowance, a monthly mobility allowance
and a travel allowance
DDaattee:: various
DDeeaaddlliinnee::  MMoonnddaayy,,  2299tthh JJaannuuaarryy,,  22000077  
OOppeenn  ttoo:: postgraduate students in any
programme of anthropology in Europe or
beyond
RReesseeaarrcchh
This project combines the strengths of a
number of different Institutions and
research traditions within European
Anthropology in order to contribute to
and enable a process of institutionalizing
Anthropological research and teaching in
central and east Europe. It will do so by
providing, alongside doctoral training for
two cohorts of PhD Doctoral Fellows
(DFs), forty short term, inter-Laboratory
visitors (ILVs). These will be researchers
doing PhDs in other institutions in Europe
and beyond who have a research com-
mitment to our target region. All fellows
will be selected by open competition. 
The 'SocAnth' network comprises five
sites where anthropology is taught at
doctoral level, in four different EU (or
Associated) countries: University College
London (UCL) and Goldsmith's College,
Britain (GSM); Central European
University, Hungary (CEU); Max Planck
Institute for Social Anthropology,
Germany (MPISA) and Babes-Bolyai
University, Romania (BBU). 
TTrraaiinniinngg  
In summary, the provision of fellowship is
as follows: 
- Four ILVs (three months each) in Year

begininning Oct 2006; 
- thirteen in Year begininning Oct 2007 
- seventeen in Year begininning Oct

2008 
- fourteen in Year begininning Oct 2009 
Postgraduate students in any programme
of anthropology in Europe or beyond
may apply for these short term training
visits (normally 3 to 6 months) to any
node in our network. 
The Visitors will, however, be recruited
primarily from New Member or
Associated States, though researchers
from Old Member states (or outside
Europe) will also be welcome.
Researchers from New and Associated

states will be unrestricted in their choice
of fieldsite as long as it is outside the
country in which they are normally resi-
dent. Fellows from elsewhere will be
expected to be doing research in the new
and Associated states. The aim of this
stipulation is to ensure the cohesion of
the whole cohort of trainees and the fos-
tering of a strong intellectual network. 
TThhee  ttrraaiinniinngg  pprrooggrraammmmee  ffoorr  IInntteerr
LLaabboorraattoorryy  VViissiittoorrss  iinnvvoollvveess::  
mobility to any part of the network for
three (rarely six) months of training. 
While mobile you will retain one super-
visor from your own home institution and
be allocated a second supervisor from
your host institution for the duration of
your training there. 
You will also participate in all the short
course joint activities of the network in
the year of their recruitment. 
This series of joint activities sustains the
coherence of the whole programme and
the cohesion of the Fellowship cohort. 
JJooiinntt  AAccttiivviittiieess  
Each intake of Fellows and visitors launch
their training in 'SocAnth' with an intro-
ductory course and seminar of 5 working
days duration held in September at BBU
in Cluj, Romania. All the ILVS for that
year as well as all Doctoral Fellow, a staff
member from each partner institution,
doctoral students of BBU and outside
experts take part - up to 25 persons. 
The Second Joint Activity is aimed prima-
rily at Doctoral Fellows - a one week

long seminar and workshop at the MPISA
partner institution in Germany, where DFs
present their research work. 
Where funds permit and where an intel-
lectual case can be made ILVs will also be
eligible to participate in this activity. 
Finally, at the end of YEAR FOUR (i.e.
summer 2010) all Doctoral Fellows and all
those ILVs who have benefited from short
term mobility in this programme will be
invited to a closing conference at BBU. 
IInntteerr-LLaabboorraattoorryy  VViissiittoorrss  
Although ILVs are only attached to
'SocAnth' for one year they are an inte-
gral part of the whole programme. They
are integrated in the following ways: 
- they may join all joint activities in the

year of recruitment 
- are integrated into the virtual class

room and on-line discussion of the
group both during their period of
attachment and 

- after where appropriate, are invited to
the closing conference of the whole
programme in Summer 2010 

- For the duration of their research train-
ing in their Recruiting institution they are
allocated a local supervisor. At the out-
set of their stay the supervisor and ILV
agree a Personal Training programme
and sign an agreement as to its content. 

- At their Recruiting Institution, apart
from any taught courses, the ILVs also
attend the regular postgraduate training
and research seminars in anthropology. 

WWeebbssiittee::  wwwwww..uuccll..aacc..uukk
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AANNDDRREEWW  WW..  MMEELLLLOONN
EEAASSTT-CCEENNTTRRAALL
EEUURROOPPEEAANN  RREESSEEAARRCCHH
VVIISSIITTIINNGG  FFEELLLLOOWWSSHHIIPPSS  
TTHHEE  IINNSSTTIITTUUTTEE  FFOORR
HHUUMMAANN  SSCCIIEENNCCEESS,,  
VVIIEENNNNAA,,  AAUUSSTTRRIIAA
SScchhoollaarrsshhiipp//FFiinnaanncciiaall  aaiidd:: see 'Conditions'
DDaattee:: a three-month fellowship
DDeeaaddlliinnee::  1155  DDeecceemmbbeerr  22000066
OOppeenn  ttoo:: see 'Eligibility'
11..  OObbjjeeccttiivvee  
The Council of American Overseas
Research Centers (CAORC) and the
Institute for Human Sciences (IWM)
jointly award Andrew W. Mellon Visiting
Fellowships in the Humanities and Social
Sciences. The three-month fellowships,
funded by the Andrew W. Mellon
Foundation, will enable scholars from
Eastern and Central Europe to work in
Vienna on research projects of their
choice within the framework of the
scholarly community and activities of the
IWM.
22..  CCoonnddiittiioonnss  
Andrew W. Mellon Visiting Fellows are
invited to spend three months at the
IWM to pursue their research projects
while working in residence at the
Institute. The fellows will receive a
stipend to cover living expenses, travel,
health insurance and incidentals. The
IWM will provide Andrew W. Mellon
Visiting Fellows with a guest apartment,
an office with a personal computer and
access to e-mail and internet, in-house
research facilities and other relevant
sources in Vienna. Fellowship terms are
July - September 2007; October -
December 2007; January - March 2008;
and April - June 2008.
33..  EElliiggiibbiilliittyy  
The IWM is accepting applications from
scholars from Bulgaria, the Czech
Republic, Estonia, Hungary, Latvia,
Lithuania, Poland, Romania and Slovakia
for its Andrew W. Mellon Visiting
Fellowships. The candidates 

- must be citizens or permanently reside
in one of the countries concerned 

- must have obtained a Ph.D. 
- should hold a senior academic position

(at least associate professor level) 
The fellowships are intended for younger
post-doctoral scholars and, although there
is no specific age limit, preference will be
given to those under 45 years of age.
Research projects must be thematically
related to the IWM's research fields.
44..  AApppplliiccaattiioonn  PPrroocceedduurree
The application consists of the following
materials: 
- the application form (please download) 
- a concise research proposal in English

(max. 4 pages, doublespaced, A4) 
- a curriculum vitae and list of publica-

tions 
- the names of two referees familiar with

the applicant's academic work 
Please send the application to:
Institut fÏr die Wissenschaften vom
Menschen
Fellowship Coordinator 
Spittelauer LÌnde 3 1090 Wien Austria
Deadline for application is 1155  DDeecceemmbbeerr
22000066 (date of receipt). 
Website: wwwwww..iiwwmm..aatt

JJOOIINNTT  EEUURROOPPEEAANN  
MMAASSTTEERR  IINN  CCOOMMPPAARRAATTIIVVEE  
LLOOCCAALL  DDEEVVEELLOOPPMMEENNTT
CCOOOORRDDIINNAATTOORR
TTHHEE  UUNNIIVVEERRSSIITTYY  OOFF
TTRREENNTTOO,,  IITTAALLYY
SScchhoollaarrsshhiipp//FFiinnaanncciiaall  aaiidd:: a number of
scholarships are offered to students from
countries outside the European Union
DDaattee::  over a period of 18 months 
DDeeaaddlliinnee::  DDeecceemmbbeerr  1177,,  22000066  
OOppeenn  ttoo:: all interested
The University of Trento, coordinator,
(Italy), the Corvinus University of
Budapest (Hungary), the University of
Ljubljana (Slovenia) and the University of
Regensburg (Germany), in collaboration
with the University of Belgrade (Serbia
and Montenegro), the University of

Sarajevo (Bosnia and Herzegovina), the
European Academy of Bolzano/Bozen
(Italy), with the support of Italian Ministry
of Foreign Affairs, Autonomous Region
Trentino-Alto Adige/SÏdtirol and the
Autonomous Province of Trento (Italy), 
offer 18 months (95 ECTS) of training for
a post-graduate Master's course degree. 
MMAAIINN  OOBBJJEECCTTIIVVEE.. Its main objective is to
provide participants with the necessary
knowledge and skills for introducing,
supporting and co-ordinating processes of
change and transformation at the local
level. 
FFOOCCUUSS  PPRROOGGRRAAMMMMEE..  The focus of the
programme is local development, with
the following characteristics: 
public, private and non governmental
actors are the fundamental agents; social
stability and economic prosperity are
pursued, in conformity with the acquis
communautaire and European standards
and best practice. 
The general approach is comparative and
interdisciplinary. 
SScchhoollaarrsshhiippss
A number of scholarships are offered to
students from countries outside the
European Union. The amount of the
scholarship established by the European
Commission in 2006/2007 was 21.000
EUR per year. These scholarships are
funded by the European Commission
within the Erasmus Mundus programme.
WWeebbssiittee::  wwwwww..mmaasstteerrccooddee..uunniittnn..iitt

EIC  Bilten  je  elektronski  ~asopis  koji  izlazi  u  sklopu  EIC  programa,  a  uz  podr{ku  fondacije  Friedrich  Ebert.
Izdava~  je  Centar  za  gra|ansko  obrazovanje.  

EIC bilten  je  zaveden  u  evidenciji  medija  Ministarstva  kulture  i  medija  pod  rednim  brojem  578.  
Urednik:  Ne|eljko  Rudovi};  Ure|iva~ki  kolegijum:  Vera  [}epanovi},  Daliborka  Uljarevi},  mr  Dragan  Stojovi},  mr  Vladimir  Vu~ini}
Tehni~ki  urednik:  Bla`o  Crvenica;  Lektura:  Milena  Milunovi};  Lektura  engleske  verzije:  Maja  Mugo{a;  Prevod:  Vera  [}epanovi}

Njego{eva  36  /  I        Tel  /  fax:  081  /  665  -  112,  665  -  327        E-mmail  :  eicbilten@cg.yu
EIC  Bilten  mo`ete  preuzeti  na  www.cgo.cg.yu


